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اقتصادی

رئیس  دفتر رئیس جمهور: 

مقصرانموسساتمالینبایدآزادانهبگردند
 رئیس  دفتر رئیس جمهور گفت: کسانی که در ماجرای موسسات مالی و اعتباری 
مقصرند نباید آزادانه بگردند و مردم را بسیج کنند که بروند جلوی این وزارتخانه یا آن 

سازمان یا مجلس شورای اسلامی تجمع داشته باشند. 
اعتباری و  ارشد موسسات مالی و  آزادبودن مدیران  محمود واعظی درباره چرایی 
بازگرداندن پول سپرده گذاران این موسسات از جیب ملت ایران به خبرآنلاین گفت: 
البته سپرده گذاران نیز مردم ایران هستند، اول آنکه مردم پول خود را در این موسسات 
گذاشتند، عده ای تخلف و عده ای نیز سود بالا پرداخت کردند، نتیجه آنکه میلیون ها 
نفر اسیر شدند. البته این اتفاق قبل از سال 92 افتاد و گرفتاری اش به دولت یازدهم و 

دوازدهم رسید.
وی افزود: دولت جلسات متعددی برگزار کرد، نمایندگان سران سه قوه بررسی های 

خود را انجام دادند و از یک جایی جلوی ادامه یافتن کار را گرفتند. 
رئیس دفتر رئیس جمهور یادآور شد: برخی افراد تمام زندگی شان را در سپرده گذاشته 
بودند، بانک مرکزی به ترتیب تا 10 میلیون، 40 میلیون، 50 میلیون، 100 میلیون و 
200 میلیون مرحله به مرحله پول های سپرده گذاران را برگرداند. اخیرا نیز قرار شد 
پول سپرده گذارانی که از 200 میلیون تا یک میلیارد تومان سرمایه نزد این موسسات 

داشتند پرداخت شود.
وی ادامه داد: برخی از اینها )موسسات مالی و اعتباری( دارایی، ملک و امکاناتی دارند 
که بعدا بانک مرکزی می تواند پیگیری کند. دولت به اصل این قصه معترض بود. همواره 
هم گفتیم کسانی که مقصرند این طور نیست که آزادانه بگردند و مردم را بسیج کنند که 
بروند جلوی این وزارتخانه یا آن سازمان یا مجلس شورای اسلامی تجمع داشته باشند. 

رئیس دفتر رئیس جمهور در پاسخ به این سئوال که دولت پول را از مقصران می گیرد 
و به بیت المال برمی گرداند؟ گفت: ما که زور نداریم، قوه قضائیه باید بگیرد. من هم با این 

نظر موافقم که قوه قضائیه حتما باید با مقصران برخورد کند و پول را باید از آنها بگیرد.

رییس خانه اقتصاد ایران: با مسابقه گرانی مبارزه کنیم

کمپین»نهبهخرید«جلویدلالبازیرامیگیرد
- رییس خانه اقتصاد ایران با اشاره به کمپین نه به خرید گفت: حرکتی شروع شده 
که جلوی دلال بازی را بگیرد، اما باید این حرکت بسیار هوشمندانه باشد؛ هوشمندانه به 
این صورت که اگر تولیدکننده ای کالای خود را گران نکرده، در این ماجرا آسیب نبیند. 
ابراهیم جمیلی درباره کمپین نه به خرید اظهار داشت: کمپین نه به خرید از یک نظر 
بسیار خوب است، زیرا مردم را به حقوق مصرف کننده آگاه می کند. ما گاهی اوقات به 

حقوق مصرف کننده آگاه نیستیم و بر این اساس، تحت تاثیر جو قرار می گیریم.
وی با ذکر مثالی افزود: امروز اگر بگویند روغن نیست، همه می روند روغن می خرند یا 
اگر بگویند پودر لباسشویی یا صابون نیست، همه می روند صابون می خرند. این گونه انبارها 

تبدیل به انبارهای خانگی می شود.
رییس خانه اقتصاد ایران عنوان کرد: حرکتی شروع شده که جلوی دلال بازی را بگیرد. 
حرکت بسیار خوبی است، اما باید این حرکت بسیار هوشمندانه باشد. هوشمندانه به این 
صورت که اگر تولیدکننده ای نیامده کالای خود را گران کند، در این ماجرا آسیب نبیند. 

ما باید تلاش کنیم تولید واقعی آسیب نبیند.
باعث  می دهیم،  انجام  که  حرکت هایی  با  اوقات  گاهی  ما  کرد:  تصریح  جمیلی 
خودتحریمی می شویم، اما این حرکت کمپین از نظر من حرکت خوبی است، زیرا همه 

در یک جریانی قرار می گیرند که بدانند به حداقل حقوق مصرف کنندگان آگاه شوند.
وی متذکر شد: این کمپین اگر باعث کاهش قیمت ها نشود، جلوی افزایش قیمت ها 
را می گیرد. ما باید توجه کنیم که توان خرید مردم حد و حدودی دارد و سبد کالایی 

مردم با درآمد توام باشد.
رییس خانه اقتصاد ایران ادامه داد: ما نمی توانیم هر روز حقوق ها را افزایش دهیم، چون 
امکان پذیر نیست و هم این که قدرت خرید مردم را کم کنیم. ما نباید برای گران کردن 

کالاها مسابقه بگذاریم، ما باید مسابقه تولید و حفظ اشتغال بگذاریم.
جمیلی خاطرنشان کرد: در حال حاضر شرایط سختی بر کشور تحمیل شده و باید از 

حقوق اکثریت مردم حمایت کنیم. این کمپین یک حمایت مردمی است.

ارز 4200 تومانی برای ورود هرکالایی مدنظر ما نیست؛

لزوماجراینظامتشخیصمالیاتی
رئیس اتاق بازرگانی ایران: اگر فرار های مالیاتی، شناسایی و نظام تشخیص عملی شود 

درآمد های مالیاتی کشور به طور چشمگیری افزایش می یابد.
غلامحسین شافعی با بیان اینکه اجرایی شدن نظام تشخیص مالیاتی، فشار را از تولید 
بر می دارد، افزود: در شرایط فعلی متاسفانه آنچه که فشار، شناسایی و شفافیت است در 
فعالیت های تولیدی وجود دارد و فعالیت های غیرتولیدی مانند دلالی و سفته بازی مانند 
آنچه که در بازار ارز و سکه اتفاق افتاده است و بالاترین سودآوری را دارند هیچگونه 

شفافیتی ندارند.
وی گفت: به عنوان بخش خصوصی بار ها تاکید کردیم که اگر قرار باشد از فعالیت های 

مولد و تولید حمایت شود باید جذابیت این فعالیت ها از دلالی بالاتر باشد.
رئیس اتاق ایران همچنین افزود: نظر بخش خصوصی این است که ارز 4200 تومانی 
باید فقط به کالا های اساسی اختصاص یابد، اما اینکه این ارز برای ورود هر کالایی 

اختصاص یابد مورد نظر ما نیست.
وی گفت: به دولت پیشنهاد کردیم بازار ثانویه ارز را رسمیت دهد و از این بخش برای 
تامین کالا ها استفاده کند که این اقدام تاثیر خوبی در تامین کالا ها و رفع قاچاق خواهد 

داشت.
شافعی با اشاره به تشکیل ستاد هماهنگی اقتصادی با حضور سران سه قوه افزود: اگر 
فعالیت این نهاد، مستمر و جدی باشد و بخش خصوصی و کارشناسان مستقل اقتصادی 
را طرف مشورت خود قرار دهد برای اولین بار در مسائل اقتصادی کشور به نتایج مطلوبی 

دست خواهیم یافت.

ریس کل گمرک: 

صادراتغیرنفتیبارشد21درصدیاز
11میلیارددلارگذشت

رئیس کل گمرک ایران گفت: از ابتدای امسال تا 27 خردادماه، ارزش صادرات غیرنفتی 
کشور با افزایش قابل توجهی به 11 میلیارد و 242 میلیون دلار رسید. 

به گزارش پنجشنبه ایرنا از گمرک جمهوری اسلامی ایران، »فرود عسگری« درباره 
آخرین آمار جدید تجارت خارجی کشور افزود: ارزش صادرات غی نفتی کشورمان تا 

مدت یاد شده نسبت به مدت مشابه سال قبل 21 درصد افزایش داشته است .
وی درخصوص واردات انواع کالا به کشور نیز گفت: در همین مدت واردات به طور 

تقریبی با رشد منفی پنج درصد همراه شده است.
به گفته عسگری، آمارهای گمرک نشان می دهد در مجموع ارزش واردات کشورمان 

به 9 میلیارد و 984 میلیون دلار رسیده است.
رئیس کل گمرک ایران با بیان اینکه تراز تجاری کشور همچنان مثبت است، گفت: 
مازاد تراز تجاری کشور تا 27 خرداد ماه امسال از مرز یک میلیارد و 258 میلیون دلار 

فراتر رفت.
عسگری افزود: روند کار ترخیص و انجام تشریفات گمرکی در گمرکات حالت عادی 
دارد. همچنین تخصیص ارزی که توسط بانک مرکزی برای کالاهای اساسی انجام شده، 

تقریبا روند عادی خود را طی می کند.

»ارز سه نرخی« در حالی این روزها دستمایه تایید و تکذیب دست اندرکاران شده که 
گویا قرار است با رده بندی کالاهای وارداتی اعمال ممنوعیت واردات برای برخی دیگر، به 

صورت خودکار کالاهای غیرضرور از دامنه تخصیص ارز خارج شوند. 
در 70 روز گذشته، نظام جدید ارزی کشور در مسیر اجرای نظام تک نرخی با مبنای 
ارز 4200 تومانی با جرح و تعدیل های فراوانی رو به رو شده است؛ برای نمونه در روزهای 
نخست صرافی ها از فرآیند تخصیص ارز کنار گذاشته شدند اما پس از مدتی دوباره به این 
چرخه بازگشتند؛ یا اینکه ابتدا اولویت های 33 گانه ای برای تخصیص ارز 4200 تومانی 

انتشار یافت که به مرور موارد جدیدی به آن افزوده شد.
با این همه آنچه هنوز محل اختلاف نظر فعالان اقتصادی و مسئولان دولتی است، 
چگونگی تخصیص ارز برای تامین کالاهای وارداتی است؛ صادرکنندگان از اینکه مجبور 
به بازگرداندن ارز حاصل از صادرات به داخل کشور و اظهار آن در سامانه ارزی نیما 
هستند، گلایه دارند زیرا طبق بخشنامه دولت، واردات بدون انتقال ارز ممنوع شده و همه 
صادرکنندگان ملزم به بازگرداندن ارز به داخل هستند. گلایه دیگر آنها این است که چرا 
باید ارز صادراتی خود را به نرخ 4200 تومان به دست واردکننده برسانند در حالی که 
واردکننده پس از ورود کالا، آن را با نرخ ارز غیررسمی در بازار به فروش می رساند و از 
بابت رانت ایجاد شده، سود می برد. از سوی دیگر واردکنندگان نیز می گویند با ساز و 
کار فعلی، صادرکنندگان حاضر به تخصیص ارز خود به نرخ 4200 تومان نیستند و آنها 

مجبورند ارز مورد نیاز را با نرخ بالاتر از 4200 تومان ثبت سفارش کنند.
هرچند ولی اله سیف رییس کل بانک مرکزی بارها گفته که بازار غیررسمی ارز را به 
رسمیت نمی شناسد و مبادلات در آن نیز به اندازه ای نیست که قابل توجه باشد اما عامه 
مردم این روزها که برخی بازارها نظیر مسکن، خودرو و سکه دستخوش تحول و نوسان 

قیمتی شده، آن را به افزایش نرخ ها در بازار غیررسمی ارز مرتبط می دانند.
این اثرپذیری در بازار طلا و خودروهای وارداتی که به طور مستقیم با مقوله ارز ارتباط 
دارد، مشهود است و اتفاقاً این دو بازار هم دچار دست اندازی و تاخت و تاز سفته بازان قرار 

گرفته زیرا اینها از چرخه تخصیص ارز 4200 تومانی کنار گذاشته شده اند.
پیمان قربانی معاون اقتصادی بانک مرکزی به صراحت گفته است که جنس سرمایه 

گذاری در سکه از نوع سفته بازانه است و دلیلی ندارد که ارز ارزان به آن تخصیص یابد.
با این همه خبرهایی که در ظاهر ضد و نقیض به نظر می رسد، از دستورالعمل های 
جدیدی حکایت دارد که برخی آن را تعیین ارز سوم برای واردات تلقی می کنند و تعبیر 

عده ای دیگر، خروج کالاهای غیرضرور و لوکس از دایره تخصیص ارز 4200 تومانی است.
هرچند این دو برداشت در ظاهر متفاوت به نظر می رسد اما در باطن خود این پیام را 

دارد که قرار نیست از این پس ارز به هر کالایی داده شود.
رئیس کل بانک مرکزی در تازه ترین اظهار نظر در پاسخ به ایرنا، سه نرخی شدن ارز را 
تایید نکرد و گفت: بر اساس برنامه ارزی دولت برای واردات کالاها و خدمات، از این پس 
ارز مورد نیاز به سه گروه کالایی »اساسی و حیاتی«، »مواد اولیه و ضروری« و »کالاهای 
با اولویت کمتر« تخصیص می یابد. هرچند سیف نرخ ارز برای واردات هر سه دسته این 
کالاها را 4200 تومان اعلام کرد اما توضیحات وی نشان می داد که قرار نیست به همین 
سادگی ارز به گروه سوم کالایی تخصیص یابد زیرا به گفته سیف، »گروه سوم مربوط به 
آن دسته از کالاست که در صورت تامین ارز آنها از محل 20 درصد صادرات کالاهای 
غیرنفتی، وارد می شود«. کالبدشکافی این جمله نیازمند آن است که بدانیم منابع ارزی 
کشور از چه محلی تامین می شود؛ اگر منابع حاصل از فروش نفت که همگی به طور 
کامل در بانک مرکزی متمرکز می شود را کنار بگذاریم، فرآورده های نفتی، پتروشیمی 
ها و صنایع معدنی 80 درصد در درآمد ارزی ناشی از صادرات غیرنفتی نقش دارند و 20 

درصد باقیمانده را سایر کالاها و خدمات در بر می گیرند.
با این اوصاف اگر آن 20 درصد باقیمانده که صادرکنندگان خرد هستند، ارز حاصل 
از صادرات خود را وارد سامانه نیما کنند، برای واردات کالاهای گروه سوم ارز تخصیص 

خواهد یافت. اما پرسش این است که چه کالاهایی در زمره گروه سوم قرار می گیرند.
در گروه نخست کالایی کالاهای اساسی و اقلام خوراکی نظیر نهاده های دامی، حبوبات، 
روغن، گوشت، مواد غذایی فرآوری نشده و دارو قرار می گیرد؛ طبق مصوبه دولت نرخ 
دلار برای این گروه 4200 تومان است که دولت بابت هر دلار 400 تومان یارانه می دهد 

تا این کالاها امسال با افزایش قیمتی رو به رو نشوند.
آنگونه که دست اندرکاران ارزی برنامه ریزی کرده اند، ارز مورد نیاز واردات این کالاها 
به اتکای درآمدهای نفتی خواهد بود تا هیچ مشکلی بابت تامین ارز مورد نیاز آنها بوجود 
نیاید. اولویت دوم تخصیص ارز با مواد اولیه، کالاهای واسطه ای و سرمایه ای است که 
بناست ارز مورد نیاز آنها از محل صادرات پتروشیمی ها و اقلام معدنی و فولادی تامین 
شود؛ در این صورت، با ثبت ارز حاصل از این نوع صادرات، امکانات واردات کالاهایی 
چون قطعات خودرو که در زمره اقلام مهم وارداتی برای صنایع خودروسازی است، فراهم 

می شود.

همانگونه که انتظار می رفت، در روش جدید کالای غیرضرور و لوکس از فهرست 
تخصیص ارز کنار گذاشته شده اند که مصداق عینی آن خودرو است هرچند فهرست این 

نوع کالاها هنوز نهایی نشده است.
آنگونه که برنامه ریزی شده، صادرکنندگان خرد یعنی همان 20 درصد باقیمانده از 
صادرات غیرنفتی می توانند با واردکننده ای که نیاز به ارز دارد، وارد مذاکره شده و 

اظهارنامه صادراتی خود را به واردکنندگان بفروشند.
مجتبی خسروتاج رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در این باره گفته است: 
»در معامله میان صادرکنندگان و واردکنندگان، نرخ دلار همان 4200 تومان است اما 
اظهارنامه ها می توانند ارزش گذاری و خرید و فروش شوند؛ اینکه خریدار و فروشنده 

بخواهند برای اظهارنامه نرخ بگذارند، بحثی جداگانه است«.
این اظهارنظر نشان می دهد که ممکن است صادرکننده برای فروش اظهارنامه صادراتی 
خود به واردکننده، مبلغی بیش از پایه هر دلار 4200 تومان را طلب کند و از آنجا که 
در مباحث تجارت مبنا توافق خریدار و فروشنده است، مشکلی شرعی و قانونی بر آن 
وارد نیست اما نتیجه کار این است که قیمت تمام شده کالای وارداتی - که حتماً کالای 

اساسی و واسطه ای نیست - بیش از رقم مورد انتظار با دلار 4200 تومان خواهد بود.
اکنون این پرسش مطرح می شود که توافقی شدن نرخ ارز برای واردات گروه سوم 

کالایی تا چه میزان می تواند بازار داخلی را تحت شعاع قرار دهد؟
پاسخ آن در آمارهای گمرک نهفته است که نشان می دهد سهم کالاهای واسطه ای از 
سبد وارداتی کشور 57 درصد بوده و کالاهای مصرفی با 18 درصد و کالاهای سرمایه ای 
با 15 درصد در رده های بعدی قرار دارند؛ البته 10 درصد از واردات نیز مربوط به کالاهایی 
است که در این سه گروه قرار نمی گیرند؛ با این حال سازمان توسعه تجارت ایران سهم 

کالاهای مصرفی از سبد واردات کشور را 14 درصد می داند.
آنگونه که خسروتاج گفته، پیرو تاکیدات رهبر معظم انقلاب، فهرستی برای ممنوع و 
محدود شدن برخی کالاها تهیه شده که برای تصویب در دست بررسی است و در صورت 

تصویب با افزایش حقوق گمرکی این کار انجام می شود.
* تلاش پتروشیمی ها برای خروج از نیما

اگرچه دولت در سیاست های ارزی خود دست صادرکنندگان خرد را باز گذاشته اما با 
توجه به سهم بالای پتروشیمی ها و شرکت های معندی در درآمد صادرات غیرنفتی، آنان 
همچنان ملزم به ثبت ارز صادراتی خود در سامانه نیما هستند تا بر اساس اولویت های 

تعیین شده به کالاهای واسطه ای و سرمایه ای تخصیص یابد.
با این حال یک مقام آگاه در نظام بانکی در گفت و گو با ایرنا از تلاش پتروشیمی ها 
برای خروج از سامانه نیما خبر داده است زیرا آنها نیز می خواهند اظهارنامه های صادراتی 
خود را در تعامل با واردکنندگان به آنها بفروشند؛ البته دولت با تعیین نرخ خوراک 3800 
تومانی، به پتروشیمی ها، نوعی یارانه غیرمستقیم داده است که آنها برای ماندن در سامانه 

نیما و کار کردن با دلار 4200 تومانی ترغیب کند.
از آنجا که اغلب واحدهای پتروشیمی و مجتمع های معدنی تحت مدیریت وزارتخانه ها 
و نهادهای دولتی یا حاکمیتی قرار دارند، امکان تمرد آنها از الزامات سامانه نیما به حداقل 
رسیده است اما در عین حال دولت نیز سیاست های بازدارنده و تنبیهی نیز به این منظور 
در نظر گرفته است؛ برای نمونه اگر ارز حاصل از صادرات را به نیما عرضه نکنند، مالیات 
بر ارزش افزوده مواد اولیه آنها نه تنها مسترد نمی شود، بلکه صادرات آنها هم مشمول 

مالیات خواهد شد و از جوایز صادراتی هم محروم می شوند.
* فرجام سخن

قدر مسلم اینکه هر قدر دست دولت در تامین ارز مورد نیاز واردات باز باشد، باز هم 
عطش واردات سیراب شدنی نیست؛ تقسیم بندی کالاها و اولویت بندی آنها برای 
تخصیص ارز باید زودتر از این ها و در روزهای نخست اعمال نظام جدید ارزی در دستور 
کار قرار می گرفت تا در همین دوره هفتاد روزه کالاهای غیرضرور در سبد واردات کشور 

قرار نگیرد.
تحریم های آمریکا قرار است در دو بازه زمانی 90 و 180 روزه اعمال شود؛ یعنی از مرداد 
و آبان ماه امسال این محدودیت ها فروش نفت ایران و نقل و انتقال های مالی مربوط به 
آن را هدف قرار خواهد داد و از این رو انتظار می رود در مهلت باقیمانده مدیریت بهتری 

بر دارایی های کشور اعمال شود.
اکنون باید منتظر تصویب دستور العمل محدودسازی اقلام وارداتی که برای تایید نهایی 

روانه دفتر معاون اول رییس جمهوری شده، ماند.

کالاهای غیرضرور از دامنه تخصیص ارز خارج می شوند

ارز سه نرخی یا خداحافظی ارزی با برخی کالاها 

))آگهی مزایده اموال غیرمنقول((نوبت اول
در پرونده کلاسه 970180 اجرای احکام ملک توقیف شده با مشخصات ذیل الذکر 
متعلق به آقای هاشم غفاری فرزند رضا که توسط کارشناس دادگستری ارزیابی شده 
است در تاریخ 97/4/20 ساعت 10 الی 11 در دادگاه عمومی بخش کهک به آدرس 
استان قم بخش کهک دادگاه عمومی بخش کهک دفتر اجرای احکام از طریق مزایده 

حضوری به فروش می رسد.
مشخصات ملک:

1-      موقعیت ملک : استان قم بخش روستای دستگرد پشت باغ سنگی جنب 
ساختمان آقای حبیبی تبار

2- مشخصات ثبتی : ندارد
3- مشخصات عرصه و اعیان ملک: ملکی به صورت چهاردیواری در انتهای کوچه 12 
متری با درب گاراژی به متراژ 770 مترمربع که در داخل آن یک ساختمان که سقف 
آن به صورت شیروانی و به متراژ اعیانی حدودا 100 مترمربع و بنا به اظهارات مالک در 

اثر سیل سقف آن فروریخته است و همچنین استخر ذخیره آبی وجود دارد.
4- ارزش کل ملک: بر اساس متراژ عرصه، موقعیت و شوارع جانبی، مدارک مالکیت، 
مصالح موجود به مبلغ 1/400/000/000 ریال معادل یکصد و چهل میلیون تومان 

ارزیابی شده است. 
لذا افرادی که قصد بازدید از ملک توقیف شده را دارند می توانند پنج روز مانده به 
مزایده با هماهنگی این اجرا از ملک مورد نظر بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده 
شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع شده و به شخصی که بالاترین مبلغ 
را پیشنهاد دهد واگذار می گردد. ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی نقدا اخذ و مابقی 

نیز ظرف یک ماه دریافت می گردد.
این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. 

مدیر اجرای احکام دادگاه عمومی بخش کهک 

رونوشت آگهی حصر وراثت 
آقا کیومرث دهقان دارای شناسنامه شماره 433 به شرح دادخواست به کلاسه 
970365/7 از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان علی دهقان بشناسنامه شماره 2 در تاریخ 1397/2/20 اقامتگاه دائمی خود 

بدرود زندگی گفته ، ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به : 
1 - رضا علی دهقان متولد 1346/9/1 ش ش 394 فرزند علی پسر متوفی 

2 - کیومرث دهقان متولد 1350/12/1 ش ش 433 فرزند علی پسر متوفی 
3 - فرامرز دهقان متولد 1351/8/1 ش ش 537 فرزند علی پسر متوفی 

4 - محمود علی دهقان متولد 1353/12/1 ش ش 538 فرزند علی پسر متوفی 

5 - ابراهیم دهقان متولد 1365/7/17 ش ش 52 فرزند علی پسر متوفی 
6 - سکینه دهقان متولد 1342/12/5 ش ش 344 فرزند علی دختر متوفی 

7 - فاطمه دهقان متولد 1361/5/1 ش ش 21 فرزند علی دختر متوفی 
8 - دلشاد علی آبادی متولد 1327/1/1 ش ش 243 فرزند نعمت اله همسر متوفی 
اینک انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هر 
کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد  از تاریخ نشر نخستین آگهی 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
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عباس عبدی: 

بحرانبازارغیرمتشکلپولیقابلتکراراست
عباس عبدی، جامعه شناس و فعال سیاسی با بیان اینکه 
بحران بازارهای غیرمتشکل پولی قابل تکرار است، به 
مردم توصیه کرد به صرف اینکه یک بانک سود بیشتری 

می دهد، سپرده گذاری نکنند. 
حدود سه میلیون نفر از مردم به امید دریافت سود 
و  مالی  موسسات  در  بالا  ریسک  پذیرش  با  و  بیشتر 
اعتباری بحران زده سپرده گذاری کرده اند اما اکنون که 
ریسک آن ها به ضرر منتهی شده است، مسئولیت را به 
دوش دولت انداخته اند و دولت نیز خسارت آنها را از جیب 

همه مردم ایران پرداخت کرده است. 
به تازگی با تصمیم کمیته منتخب سران سه قوه و 
برنامه ریزی بانک مرکزی پرداخت تا سقف 10 میلیارد 
ریال به سپرده گذاران موسسات غیرمجاز در بانک ها و 

موسسات عامل آغاز شده است. 
در این پیوند عباس عبدی، جامعه شناس و فعال سیاسی 
در گفت و گو با ایرنا درباره ترکیب سپرده گذاران در بازار 
غیرمتشکل پولی گفت: بخشی از آنها افرادی بوده اند که 
پول اندکی را در اختیار داشتند و می خواستند از همان 
پول اندک، سودی را به دست بیاورند و به عنوان کمک 

خرج زندگی از آن استفاده کنند. 
که  بوده اند  کسانی  دیگر،  بخش  البته  افزود:  وی 
می خواسته اند وام بگیرند اما از آنجا که نظام بانکیِ ما 
پاسخگوی نیازهای خُرد مردم نیست و به راحتی وام 
نمی دهد، به موسسات مالی و اعتباری رجوع کرده اند تا 
مبلغی را سپرده گذاری کنند و پس از مدت مشخصی، 
معادل همان مبلغ یا حتی دو تا سه برابر آن را وام بگیرند. 
به عقیده این جامعه شناس، بخش سوم نیز کسانی 
هستند که دارایی یا سرمایه قابل توجهی را در اختیار 
داشته  یا فروخته و تبدیل به پول کرده و سپرده گذاری 
در این موسسات را راه ساده ای برای دریافت سود بالا 
تشخیص داده اند. برای مثال، پس از اینکه بازار مسکن 
برای مدتی دچار رکود شد، عده ای خانه خود را فروختند 
و در موسسات مالی و اعتباری سپرده گذاری کردند. یا 
افرادی که واحدهای تولیدی آنها به دلیل مشکلات تولید، 
سوددهی کافی نداشت، تصمیم گرفتند کارخانه های خود 
را بفروشند و با سپرده گذاری در این موسسات، سود قابل 
توجهی را دریافت کنند. بنابراین می  توان گفت که تنوع 
زیاد  اعتباری  و  مالی  موسسات  طبقاتی سپرده گذاران 

است. 
نشان  موجود  مطالعات  حال،  این  با  افزود:  عبدی 
می دهد، حتی آن دسته از سپرده گذارانی که پول های 
کلان داشته اند، عموماً نوکیسه هستند؛ زیرا دارندگان 
سرمایه های اصیل از چنین روش هایی برای کسب سود 
استفاده نمی کنند و متوجه عوارض آن هستند. عده ای 
سپرده گذاری  به  پولشویی  مانند  اهدافی  با  احیاناً  نیز 
در موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز اقدام کرده اند و 
جمع آوری  با  افراد  برخی  که  دارد  وجود  نیز  مواردی 
پول های دیگران به سپرده گذاری پرداخته اند و بخشی را 
خود برداشته و بقیه را به دیگران داده اند و حالا با بحران 

عظیمی که پیش آمده، به افراد زیادی بدهکار شده اند. 
این جامعه شناس با یادآوری اینکه حدود سه میلیون 
نفر در موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز سپرده  گذاری 
کرده و اکنون دچار بحران شده اند، گفت: این افراد باید 

مسئولیت کار خود را بپذیرند. 
وی یادآور شد: مردم حتی موقعی که می خواهند پول 
خود را در بانک های رسمی و معتبر بگذارند، تحقیق 
می کنند که کدام بانک - مثلا از نظر اعتبار یا ارتباط با 
شغل یا نزدیکی به محل کار و سکونت - مناسب تر است 
اما به نظر می  رسد که سپرده گذاران این موسسات، در 
این باره تحقیق نکرده اند و تنها به دلیل تبلیغ و بازاریابی 
به  آشنایان دست  و  دوستان  توصیه  یا  موسسات  این 
ریسک بزرگی زده اند که نهایتاً در تجربه اقتصادی مردم 

ایران، خسارت سنگینی را به بار آورد. 
به عقیده این فعال سیاسی، در واقع، آنها در ازای دریافت 
سودهای غیرمتعارف، ریسک بزرگی را پذیرفته اند و با این 
خوش بینی که »انشاء الله گربه است!« وارد کاری شده اند 

که اطلاع کافی درباره آن نداشته اند. 
میلیون  اگر چه حدود سه  نشان کرد:  عبدی خاطر 
قابل  رقم  اعتباری،  و  مالی  موسسات  در  سپرده گذار 
توجهی است اما در مقایسه با بیست یا سی میلیون نفری 
نیست.  زیاد  آنقدرها  بانکی هستند،  دارای حساب  که 
ضمن اینکه بخش زیادی از این سه میلیون نفر نیز مبالغ 
کمی را سپرده گذاری کرده بودند و دچار خسارت سنگین 

نشده اند. 
این جامعه شناس تاکید کرد: موسسات مالی و اعتباری 
غیرمجاز با توجه به اینکه در همه جا شعبه  داشتند و سر 
و شکل شعبه های شان گاهی از شعب بانک های دولتی 
نیز جذاب تر بود، این فکر را در عده ای از مردم به وجود 
آوردند که حتما پشت  آنها به جایی گرم است و از همین 
رو بدون این که متوجه ریسک های موجود باشند، اقدام 
به سپرده گذاری کردند؛ هرچند که نمی توان مسئولیت 
دولت به معنی عام آن، یعنی State را در این ماجرا نادیده 

گرفت. 
عبدی در پاسخ به این پرسش که آیا این تجربه ناگوار 
در آینده قابل تکرار است یا خیر، گفت: حتما قابل تکرار 
است؛ زیرا مردم به سرعت، گذشته را فراموش می کنند 

که البته امری طبیعی است. 
وی تاکید کرد: همین الان هیچ تضمینی وجود ندارد 

که بانک های رسمی موجود ورشکسته نشوند اما مردم 
کنند،  تحقیق  بانک ها  وضعیت  درباره  اینکه  جای  به 
سپرده های خود را به بانکی می برند که سود بیشتری 

می دهد و به مسایل دیگر توجه نمی کنند. 
مجوز  دارای  بانک ها  اینکه  افزود:  سیاسی  فعال  این 
فعالیت از بانک مرکزی هستند، بدین معنی نیست که 
همگی عملکرد یکسان دارند و بقای همه آنها از سوی 

بانک مرکزی تضمین شده است. 
وی این مثال را مطرح کرد که وزارت صنایع نیز به 
همه  و  است  داده  تولید  مجوز  مختلف  خودروسازان 
خودروها با مجوز تولید می شوند، اما مردم می دانند که 
وقتی قیمت یک خودرو، نصف قیمت خودروی دیگر 
است، حتما کیفیت و امنیت پایین تری دارد. پس یا آن 
را نمی خرند یا اگر خریدند، ریسک خرابی یا آسیب جانی 
در هنگام تصادف را می پذیرند.  عبدی خاطر نشان کرد: 
در نظام بانکی نیز بانک  ها برای جذب سپرده  های مردم 
رقابت می کنند و درصدهای مختلفی سود می دهند. این 
سپرده  گذاران هستند که ابتدا باید درباره وضعیت بانک ها 
تحقیق کنند و دیگر اینکه ریسک سپرده گذاری را مانند 

ریسک هر فعالیت اقتصادی دیگر بپذیرند. 
این جامعه شناس گفت: فراموش نکنیم بزرگترین سوء 
استفاده مالی در آمریکا به همین شیوه انجام شد و »برنارد 
میدوف« 65 میلیارد دلار پول مردم را گرفت و در پایان 
فقط کمتر از چند میلیارد توانستند از او بگیرند و حتی 
بیش از 10 میلیارد از گیرندگان سودهای قبلی گرفتند 
و به سپرده گذاران دادند و دولت آمریکا هیچ مسئولیتی 

را نپذیرفت. 
عبدی در جمع بندی سخنان خود گفت: همیشه عده  
ای پیدا می  شوند که ریسک سودهای بالا را می  پذیرند 
و در موسسات نامطمئن سپرده  گذاری می  کنند، اما 
وقتی ریسک آنها به ضرر منتهی شد، مسئولیت را به 
دوش دولت می اندازند؛ چندان که در بحران اخیر نیز 
خسارت سپرده  گذاران موسسات مالی و اعتباری از جیب 
همه مردم ایران پرداخت شد و همه مردم ضرر اقدامات 

نسنجیده آنها را متقبل شدند. 
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کارلوس کی روش: 

آرزو و رویای ما هنوز کاملا زنده است

سرمربی تیم ملی ایران توقع دارد بازیکنان او باید با 1000 درصد توان 
خود مقابل پرتغال به میدان بروند.

برنامه 2018 راجع به  با  کارلوس کی روش در گفت وگوی اسکایپی 
عملکرد تیم ملی ایران در جام جهانی، پیروزی برابر مراکش و شکست 
مقابل اسپانیا، روند آماده سازی، تغییر نسل در تیم ملی، آخرین وضعیت 
مصدومان، انتقادات و تمجیدها نسبت به تیم ملی، بازی حساس برابر 

پرتغال و ... صحبت کرد که مشروح آن را در زیر می خوانید:
برنده واقعی هواداران واقعی تیم ملی فوتبال ایران هستند، تماشاگرانی 
رسانه های  به  امروز  که  همانطور  بودند؛  ملی  تیم  پشت  همیشه  که 
بین المللی گفتم، آرزو و رویای ما هنوز کاملا زنده است، البته چند نفری 
بودند که نمی خواستند ما اینجا باشیم؛ اکثریت کارشناسان فوتبال حتی 
این حق را برای ما قائل نبودند که ما برای خودمان یک رویا متصور باشیم؛ 
خوشبختانه ثابت کردیم که توانایی های تبدیل این رویا به واقعیت را داریم 
و با همدلی، یکدلی و اتحاد توانستیم خوب بجنگیم و روحیه جنگجویانه 

خیلی خوب از خودمان به عنوان یک تیم نشان دهیم.
*هیچ دلیلی برای گرفتن جشن نداریم

بنده فکر می کنم این پسران من واقعا استحقاق یک تبریک را دارند؛ یک 
لحظه بسیار خاص برای همه آنها است ولی اینجا در اردوی ما هیچ دلیلی 
برای گرفتن جشن نداریم؛ کسب نتیجه مقابل مراکش و عملکردمان مقابل 
اسپانیا، وظیفه و مسؤولیت ما را سنگین تر می کند؛ یک بازی »مچ پوینت«، 
یک بازی حساس داریم که می تواند سرنوشت ما را برابر پرتغال رقم بزند و 
تمام تلاش خود را برابر این تیم خواهیم کرد؛ تمام تلاش خود را کردیم و 
هنوز هم آرزو و رویای ما کاملا زنده است؛ برای تبدیل این رویا به واقعیت 

و اینکه بتوانیم به دور دوم صعود کنیم، باید مقابل پرتغال نتیجه بگیریم.
*تلاش می کنیم بازیکنان به بازی پرتغال برسند

متاسفانه چند نگرانی از بعد بازیکنان داریم که این کار ما مربیان است تا 
این مسائل را حل کرده و سعی داشته باشیم راه حلی برای آن پیدا کنیم؛ 
کادر پزشکی فوق العاده ای داریم که شبانه روز تلاش می کنند تا این اتفاق 
بیافتد و بازیکنان به بازی با پرتغال برسند؛ همانطور که متوجه شدید در 
چند دقیقه آخر دیدارهای اخیرمان، مجبور شدم تغییرات و تعویض هایی 
بخاطر اتفاقات درون بازی انجام دهم؛ البته مطمئن هستم شما هم درک 
می کنید که الان زمان اینکه بخواهم راجع به مسئله مصدومیت بازیکنان 
به صورت باز صحبت کنم، نیست چون می دانم دوستان ما در پرتغال این 
برنامه را نگاه می کنند، اما مطمئنا بازیکنانی که درون زمین قرار خواهند 
گرفت، بازیکنانی که آماده خواهند بود و تمام نفرات، بهترین تلاش و 

مبارزه خود را از خود نشان خواهند داد.
*الان زمان حرف زدن از وضعیت مصدومان نیست

بخاطر یک سری محدودیت های فیزیکی برای بازیکنان مصدومیت پیش 
آمد ولی کادر پزشکی تمام تلاش خود را انجام می دهد و امیدوار هستیم تا 
اتفاق خاصی رخ ندهد و تمام بازیکنان بتوانند در خدمت تیم باشند؛ الان 

زمان اینکه بخواهیم به صورت ریز راجع به مسئله مصدومیت بازیکنان 
صحبت کنیم، نیست.

هیچ تیمی شکست ناپذیر نیست
شانس پیروزی برابر پرتغال و خلق شگفتی؟ هیچ تیمی شکست ناپذیر 
و کاملا غیر قابل دسترس نیست؛ ما هم تمام تلاش خود را برای کسب 
می شویم،  توپ  که صاحب  زمانی  در  داریم  سعی  و  می کنیم  نتیجه 
بتوانیم کارهای مناسب انجام دهیم و فلسفه ما این است که آنجایی به 
آنها)پرتغال( ضربه وارد کنیم که دردشان بیاید؛ سعی داریم با ذهنیت 
کاملا مثبت که هیچ تیمی در دنیا عالی و کامل نیست و اینکه مالکیت 
توپ در دست حریف باشد ولی در لحظاتی که ما صاحب توپ خواهیم 
شد و بهترین تلاش مان را می کنیم، با ذهنیت مثبت حمله داشته باشیم.

*اعتبار، اسم و کلاس پرتغال به آنها کمک نمی کند
تمام بازی ها صفر- صفر شروع می شوند و هیچکس نمی تواند آن را تغییر 
دهد؛ عملکرد بازی گذشته ما نمی تواند کمک کند تا در مسابقه آینده 
برنده شویم ولی اعتبار، اسم و کلاس فوتبال پرتغال هم به آنها کمک 
نخواهد کرد تا پیروز میدان شوند؛ نتیجتا چه کسی و چه تیمی می تواند 
پیروز بازی شود؟ تیمی که در 90 دقیقه بازی و درون زمین بهتر عمل 

کند و اشتباه کمتری داشته باشد.
*کاملا جدی در جام جهانی حضور داریم

یک مسئله ای که تمام کارشناسان بین المللی آن را دیدند و اذعان کردند، 
این بود که ایران استحقاق باخت برابر اسپانیا را نداشت ولی یک موضوع که 
کاملا از آن مطمئن هستیم و همه آن را متوجه شدند، این است که ما به 
روسیه نیامدیم که تفریح کنیم و کاملا جدی در جام جهانی حضور داریم.

*فوتبال ایران با تمام محدودیت ها به اینجا رسید
فکر می کنم تمام کارشناسان بین المللی و همه هواداران فوتبال سراسر 
دنیا متوجه شدند، فوتبال ایران با تمام محدودیت های که در این مدت 
با آن موجه بوده، به جام جهانی آمده تا برنده باشد؛ آنها می دانند که 
می توانیم برنده باشیم و این بزرگترین دستاورد تیم ملی ما بوده است، 
بخاطر اینکه قبل از شروع این مسابقات حتی حق آرزو کردن را به ما 
نمی دادند؛ الان دیگر همه حریفان می دانند در روز و لحظه مناسب توانایی 
شکست آنها را داریم و این یک دستاورد بسیار بزرگی است که بخاطر 
زحمات همه بازیکنان به دست آمد؛ بازیکنانی که هنوز فروتنانه و خاضعانه 
کارشان را ادامه می دهند و کاملا روی مسوولیت هایشان اشراف دارند، 

بخاطر اینکه ما برای ملت بزرگ ایران بازی می کنیم.
*فقط به فکر ایران هستم، نه پرتغال

ان شااالله موفق می شویم؛ در حال حاضر برای تیم ملی ایران کار می کنم؛ 
هر اتفاقی که بعد از صعود ما به دور بعد برای تیم ملی پرتغال بیافتد، برای 
ما مهم نیست؛ البته ترجیح می دهم ایران و پرتغال از مرحله گروهی بالا 
بروند ولی بنده در حال حاضر فقط به فکر تیم ملی فوتبال ایران در بازی 
آینده هستم؛ البته شما باید متوجه باشید که کار پیش رویمان بسیار 

دشوار است.
*توقع کار آسان داشتیم باید در ایران می ماندیم

چیزی که بازیکنانم و همه گفته ام توقع کار آسان در جام جهانی نداریم، 
اگر توقع کار آسانی داشتیم در خانه و در ایران می ماندیم و یک سری 
بازی داخلی انجام می دادیم؛ با کمال احترام، در حال حاضر شاید بنده الان 
در شرایط روحی خاصی باشم، اگر کار راحتی داشتم در خانه می ماندم و 

فقط بازی های آسیایی را انجام می دادیم.
*فوتبال تفریح ساده نیست

ما به اینجا)جام جهانی( آمدیم تا راهی پیدا کنیم که بهتر باشد؛ تنها 
راهی که می خواهیم این است که پیشرفت کنیم و بهتر باشیم؛ سعی 
کنیم از پس مسائل سخت و چالش برانگیز بربیاییم چون این راه ما است 
که تیم و بازیکنان بهتری داشته باشیم؛ برای همین همیشه جنگیدم و 
سعی کردم بگویم اهمیت یک آماده سازی خوب چقدر بالا و حائز اهمیت 

است؛ فوتبال یک تفریح ساده مثل قدم زدن در فوتبال نیست.
*بهترین عملکرد بازیکنان را می خواهیم

برای بازیکنانم نه سخت گیری و نه دشواری می خواهم؛ فکر می کنم وقتی 
شما با افراد و انسان های مختلف کار می کنید، وظیفه و مسؤولیت شما این 
است بهترین شان را از وجودشان بیرون بکشید؛ اگر شما کار را برای آنها 
راحت بگیرید، نمی توانید آن بهترین شان را در اختیار داشته باشید؛ بنده و 
همه آدم ها از زمانی که نوزاد بودیم، راحتی را دوست داشتیم و آدم دوست 
دارد همه چیز شیرین باشد و مادرش همه چیز را برای او مهیا کند؛ بعضی 
مواقع مادران ما این روحیه را به ما القاء می کنند که روحیه و هر چیزی 
در زندگی باید ساده باشد ولی وقتی شما یک رهبر هستید، باید سعی 
کنید مسائل ساده نباشد و آنها بهترین عملکردشان را از خود نشان دهند.

*بازیکنانم باید با 1000 درصد توان بازی کنند
در طول تمرینات، رختکن و ... سعی دارم به جزئیات توجه بیشتری 
داشته باشم؛ همیشه به بازیکنانم گفتم همان موقع که در زمین هستید، 
زمانی است که باید 1000 درصد توان خود را بگذارید چون وقتی مسابقه 
شروع می شود، باید لذت ببرید ولی وقتی صحبت از کار و تلاش است، 
وقتی می خواهید افراد و انسان های مختلف کارشان را درست انجام دهند، 
باید خواسته خود را از آنها بالا ببرید؛ بنده ایمان دارم غیر ممکن ها از 
همینجا شروع می شود؛ وقتی افراد مختلف می بینند غیر ممکن در حال 
رخ دادن است، به شما ایمان می آورند و باور می کنند و همینطور می شود 
که می توان به کره ماه دسترسی پیدا کرد؛ فکر می کنم این مسئله راجع به 
همه صدق می کند و خودم هم که صبح ها از خواب بلند می شوم و خودم 

را در آیینه می بینم، این حرف را می زنم.
*کارهای من در مرخصی ...

به  ما  پرده  به تلاش های پشت  تصمیم ها  این  به  نسبت  ما  رویکرد 
صورت شبانه روزی است؛ مخصوصا بعضی از مواقع که برخی از افراد 
نگران تعطیلات من هستند و به آن اشاره می کنند، ازجمله کارها در 

مرخصی های من هست)البته شوخی کردم(.
*هیچ کس صاحب پیراهن تیم ملی نیست

سوال و مسئله اصلی اینجاست که تیم ملی باید یک اصولی داشته باشد 
که هیچ کس صاحب پیراهن تیم ملی نیست؛ بازیکنان حق این را دارند 
پیراهن تیم ملی را بر تن کنند ولی هیچ کس صاحب آن نیست؛ مهم ترین 
مطلب این است که به صورت سیستماتیک مسیر درستی طی کنید و 
بازیکنان را برای آینده آماده کنید؛ شما باید همیشه بلوغ، تجربه، کیفیت و 

استعداد بازیکنان را تلفیق کنید تا بازیکنان بهتری از آنها بسازید.
*هیچ وقت علاقه ای به تغییر یا انقلاب نسل ندارم

آقایان! مهم ترین و انفجاری ترین فرمول برای موفقیت یک تیم کاراکتر 
و شخصیت بازیکنان است؛ کاری که ما انجام می دهیم و اردو بعد از اردو 
با فرصت بهتر و زمان آماده سازی بیشتر اتفاق افتاده، این است که این 
بازیکنان جوان تیم ملی می توانستند با تجربه و بلوغی بیشتر پا به این جام 
جهانی بگذارند؛ من هیچ موقع دوست ندارم تغییر نسل یا انقلاب در نسل 
بازیکنان استفاده کنم؛ همیشه صحبت و کلمه ای که تاکید کردم پیشرفت 

گروهی نسبت به بازیکنان است.
*تقدیر از همراهان تیم ملی

از حمایت های شما تشکر می کنم؛ می خواهم یادآوری کنم و جانب 
از  تا  از این لحظه خاص استفاده کنم  تقدیر خودم را داشته باشم و 
بازیکنانی که در راه جام جهانی به ما کمک کردند و همچنین مربیان و 
مسؤولانی که از ما حمایت داشتند، تشکر کنم و همچنین هواداران واقعی 
تیم ملی، تماشاگرانی که به صورت واقعی از تیم ملی حمایت کردند؛ 
تقدیر و تحسین و تشکر ما بخاطر پشتیبانی تماشاگرانی است که در آنجا 

و همراه بودند.

عمای آلبی سلسته؛گرهی که باز نشد 

آرژانتینومسی:یککابوسدیگر

همان آرژانتین همیشگی. تیم پرادعایی با بازیکنان بزرگ بلاتکلیف در خط حمله 
و کمدی اشتباهات مدافعانی سردرگم. با بازیکنان تمام شده ای از نوع ماسکرانو و 
ستاره های نزول کرده ای نوع هیگواین... آرژانتینی ها بازی را با سه تغییر در مقایسه 
با بازی برابر ایسلند آغاز کردند. مارکوس آکونا، انزو پرز و گابریل مرکادو جای آنخل 
دی ماریا، لوکاس بیلیا و مارکوس روخو را گرفته بودند ولی کابایرو سی و شش ساله 
درون دروازه پس از پاس رو به عقب مرکادو زمینه ساز سقوط آزاد شد. همان دروازه 
بانی که از زمان دفاع از دروازه مالاگا 2014 که در رتبه یازدهم لالیگا قرار گرفت 
نقش ذخیره نشین را بازی کرد. منچسترسیتی او را راند و چلسی از او یک سنگربان 
نیمکت نشین ساخت. رسانه های آرژانتینی حق داشتند از سامپائولی درخواست 

کنند آرمانی سنگربان ریورپلات را درون دروازه قرار دهد.
پرسش این است آرژانتین غیر قابل مدیریت است یا سامپائولی توانایی مدیریت 
ندارد؟ یا هر دو؟ چهره سامپائولی پس از گل اول کروات ها لبالب از آشفتگی بود و 
تعویض هایش نشانگر آن آشفتگی بودند. آرژانتین با ترکیب هیگواین - دیبالا بهتر 

شد، ولی  دیر شده بود، خیلی دیر.
کلافگی آرژانتینی ها را در خشونت اوتامندی دنبال کردیم. قرار بود اوتامندی نقش 
رهبر دفاع را بازی کند، ولی برابر راکیتیچ سرگیجه گرفت و به خشونت روی آورد و 
شایسته کسب کارت قرمز بود. او طی نبرد یک به یک برابر مادریچ که به فروریختن 
دروازه منجر شد زانو زد. داور طی این دیدار 38 بار در سوتش به علامت خطا دمید، 

در حالی که تعداد خطاهای دیدار اتریش - دانمارک فقط 12 تا بودند.
*معمای مسی

دوربین ها او را نشانه رفته بودند. او سرش را پایین انداخته بود، شماره ده آرژانتین، 
لیونل مسی. زمین را ترک می کرد. دست خالی. خالی تر از دیدار با ایسلند که ضربه 
پنالتی را بر باد داده بود. او در 46 گل از 99 گل بارسلونا در لالیگا سپری شده نقش 
داشت. یا دروازه ها را گشوده یا پاس گل ارسال کرده بود، 46 درصد گل های بارسا 
با او به ثمر رسیده بودند. او در رقابت های مقدماتی جام جهانی در 9 گل از 19 
گل آرژانتین نقش داشت، 47 درصد گل ها... ولی در دیدار برابر ایسلند فقط 7/6 
کیلومتر دوید، کمتر از هر بازیکنی در بازی های دور اول. او برابر کرواسی نامرئی 
شد. ولی نکوهش کردن مسی آسان نیست. آرژانتین بازی را 2-5-3 آغاز کرد، با سه 
مدافع ناهماهنگ و بلافاصله به تغییر روی آورد و 2-4-4 بازی را ادامه داد. مسی و 

سرجیو آگرو در نیمه اول جمعا 27 بار توپ را لمس کردند.
مارادونا در جام 2010 از مسی به عنوان "طعمه" استفاده کرد و کارلوس توز را 
راهی دروازه کرد، با این وصف در یک چهارم نهایی با چهار گل مغلوب آلمان شد. 
سابیا در جام 2014 به ترکیب دفاعی روی آورد و همه بار حمله را روی دوش مسی 
انداخت که چهار گل زد شامل سه گل پیروزی بخش در سه دیدار اول شامل آن 
گل دیرهنگام برابر ایران. ولی مسی از مرحله یک هشتم نهایی تدریجا محو شد و 
هیگواین و دی ماریا نقش اصلی تر را بر عهده گرفتند. سامپائولی در 2018 مسی را  
کنار بازیکنانی قرار داد که قرار بود او را تغذیه کنند، ولی هشت نفر از آنها مصیبت 

بار بودند. همان هایی که کمی قبل برابر اسپانیا 1-6  له شده بودند.
*درخشش کروات ها

اگر استویچکف بلغاری و گئورگی هاجی رومانیایی در جام 1994 یادگارهای 
درخشان فوتبال اروپای شرقی شدند حالا مادریچ و راکیتیچ - رقبای رئالی و بارسایی 
- ترکیب جادویی را رقم زده اند. به آنها پریسیچ، ماندزوکیچ، کرامیچ و ربیچ را هم 
اضافه کنید. آنه ربیچ با اشتباه حیرت آور کابایرو گل اول را زد، لوکا مادریچ با آن 
شوت از راه دور گلی که در اولدترافورد 2013 با پیراهن رئال به منچستر یونایتد زده 
بود را به یاد آورد و راکیتیچ در واپسین دقایق از دل دفاع فروپاشیده آرژانتین گلی 

زد یادآور گل پنجم آلمان برابر برزیل در نیمه نهایی چهار سال پیش.

مهدوی کیا: باید رونالدو را مهار کنیم

منهمبهصعودتیمملیامیدوارم
بازیکن پیشین فوتبال ایران که برای تماشای بازی ایران و اسپانیا به روسیه سفر 
کرده بود درباره عملکرد تیم ملی ایران گفت: تا اینجای کار خیلی خوب بودیم و مثل 

تمام مردم ایران به صعود امیدوارم. 
مهدی مهدوی کیا در خصوص عملکرد تیم ملی فوتبال ایران در جام جهانی 
روسیه گفت: تا اینجای کار با بردی که مقابل مراکش کسب کردیم سه امتیاز 
گرفتیم و تا روز آخر امیدوار به صعود هستیم. مهمترین بازی تیم هم مقابل مراکش 

بود که خوشبختانه دست پر از زمین خارج شدیم.
وی درباره عملکرد ملی پوشان ایران در بازی با اسپانیا اظهار داشت: شاید از دیدگاه 
کسانی که فوتبال بین المللی را دنبال می کنند دفاع مطلق داشتیم. نمی توانیم 
هم بگوییم نداشتیم. چون در نیمه اول با 8 الی 9 نفر فقط دفاع می کردیم. اما 
بعد از گلی که خوردیم جلو کشیدیم و بازی خوبی را انجام دادیم. در واقع نشان 
دادیم که در بخش حمله هم پتانسیل لازم را داریم و می توانیم حملات خطرناکی 
داشته باشیم. هافبک اسبق تیم ملی فوتبال ایران در خصوص دیدار با پرتغال افزود: 
انشاءالله بازی را می بریم. کار سختی است اما باید امیدوار به برد بود تا عملکردی 
که تیم داشته است منجر به صعود تیم ملی شود. مهدوی کیا در خصوص انتقادات 
بین المللی که از سبک دفاعی بازی تیم ملی می شود گفت: خیلی ها می گویند 
دفاعی بازی می کنیم اما در نیمه دوم بازی با اسپانیا نشان دادیم پتانسیل بازی 
هجومی را داریم.  هافبک اسبق تیم ملی که توانسته بود در بازی ایران و آمریکا در 
جام جهانی 98 فرانسه گلزنی کند در خصوص انتقاداتی که از عملکرد سردار آزمون 
می شود، تصریح کرد: همه جای دنیا این انتقادات وجود دارد.باید دید کی روش از او 
چه چیزی خواسته است. برخی بازیکنان از دید کارشناسان عملکرد خوبی ندارند اما 
همان بازیکن در زمین مسابقه، همان کاری را می کند که مربی از او خواسته است.به 
نظرم تمام بازیکنان با توان بالایی بازی کردند. بضاعت فوتبال ما در همین حد است.

مهدوی کیا درباره عملکرد کی روش خاطرنشان کرد: او به خواسته های خودش 
رسیده است. در دفاع فوق العاده ایم اما در نیمه دوم بازی با اسپانیا نشان دادیم 
پتانسیل بالایی داریم. وی درباره شانس صعود تیم ملی به دور بعدی رقابت های 
جام جهانی افزود: امیدوارم که صعود کنیم. به این موضوع امیدوارم و مثل تمام 
مردم ایران آرزو می کنم این اتفاق بزرگ بیافتد. مهدوی کیا در پایان درباره تقابل 
کریستیانو رونالدو با مدافعان تیم ملی اذعان داشت: بزرگترین نقطه قوت پرتغال 
همین بازیکن است که تا اینجای کار هم یک تنه برای پرتغال گلزنی کرده است. اما 
فوتبال است و باید بازی تیمی انجام داد. مثلا شما می بینید مسی نمی تواند یک تنه 

کاری کند. باید رونالدو را مهار کنیم تا بتوانیم به نتیجه دلخواه برسیم.

از اسپانیا شناخت داشتیم و مقاومت کردیم 

شجاعی:الانهمهرویایرانحساببازمیکنند
مسعود شجاعی معتقد است عملکرد ایران مقابل اسپانیا و مراکش سبب شده تا 

دنیا روی ایران حساب ویژه ای باز کند.
مسعود شجاعی سومین دوره حضورش در جام جهانی را تجربه می کند و از این 
حیث باتجربه ترین بازیکن ایرانی به شمار می رود. او درخصوص موضوعات مختلف 
با میزان مصاحبه ای انجام داده است. شجاعی درباره بازی با اسپانیا گفت: بازی بسیار 
خوب و سختی بود اما اکنون همه دنیا مثل سال 2014 روی ما حساب باز می کنند. 
تا قبل از این بازی و در روز قرعه کشی هیچ تیمی روی ما حساب باز نمی کرد اما تا 

قبل از این دیدار ما صدرنشین بودیم و همه دنیا به ما احترام می گذارند.
 کاپیتان تیم ایران ادامه داد: ما ترکیبی از نفرات جوان و با انگیزه و با تجربه 
داریم که همه تشنه موفقیت هستند و این کمک می کند که تیمی شاداب داشته 
و خوب بازی کنیم و برابر اسپانیا نیز خوب بودیم و با سازماندهی خوب توانستیم 
اسپانیا را اسیر تاکتیک خود کنیم. شاید اگر کمی خوش شانس بودیم می توانستیم 
بازی را ببریم و حتی یک امتیاز کسب کنیم.  شجاعی در ارتباط با بازیکنان بزرگ 
اسپانیا و عصبی شدن آنها مقابل ایران، گفت: آنها فوتبالیست های خوبی هستند 
و از دنیایی دیگر نیامده اند. اگر ما خوب و سخت تمرین کنیم و شناخت خوبی از 
حریفان بدست آوریم می توانیم مقابل آنها مقاومت کنیم. ما از اسپانیا شناخت خوبی 
داشتیم و توانستیم مقاومت کنیم. آنها خوب بازی می کردند و دقایق زیادی توپ را 
در اختیار داشتند و گلی که خوردیم روی اتفاق و تصادف بود. ما روی ضد حملات 
دارای برنامه بوده و قصد داشتیم گل بزنیم اما این اتفاق رخ نداد.  شجاعی به تقابل 
با رونالدو اشاره کرد و اظهار داشت: فوتبال 11 نفره است و رونالدو یکی از بهترین 
بازیکنان دنیاست و به او احترام می گذاریم. اما فکر می کنم که بازی شرایط بازی با 
پرتغال با اسپانیا تفاوتی ندارد. ما می دویم و سخت کوش هستیم و فکر می کنم با 
همدلی و انرژی همه می توانیم بهترین نمایش را ارائه داده و موفق باشیم.  ستاره تیم 
آاک آتن در پایان به سوال خبرنگار خارجی در خصوص حضور بانوان نیز نکته ای 
را عنوان کرد و یادآور شد: اتفاق خوبی است که کل ایران پشت تیم ملی است ولی 
هر آدمی باید بداند که هر حرفی نزند. من موج سوار نیستم اما خبرنگار خارجی اگر 
سوالی پیش از دیدار با مراکش و در شرایط حساس می پرسد، دنبال ایجاد حاشیه 

است. من حداقل تجربه خودم را دارم و اسیر این حواشی نشدم.

حمید رضا صدر* 

قوچان نژاد:

بازیبااسپانیااز10بازیتدارکاتیهمبهتربود
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران گفت:اسپانیا یکی از بهترین های دنیا است و برای ما که بازی های تدارکاتی کمی داشتیم این بازی از 
10 دیدار تداکاتی بهتر بود.  رضا قوچان نژاد در گفت و گویی ، در خصوص دیدار تیم ملی مقابل اسپانیا و شرایط ملی پوشان در آستانه 

بازی با پرتغال صحبت های زیر را انجام داد:
ابتدا از بازی با اسپانیا صحبت کن...

اول از همه از حمایت مردم ایران تشکر می کنیم و واقعا از این حمایت ها انزژی گرفتیم. ما هدفمان این بود که کار را برای اسپانیا 
سخت کینم و هر چه جلو می رفیتم آنها روحیه خود را از دست دادند و حتی عصبی هم شدند. در نیمه دوم می خواستیم فشرده بازی 

کنیم که این کار را کردیم.نمی خواهم بگویم گل الکی اما واقعا گل معمولی و ساده ای را دریافت کردیم.
با این سیستم و این شرایط به بازی بعد امید دارید؟

بله، ما قبل از بازی با اسپانیا هم می خواستیم با همین روش نتیجه بگیریم ولی متاسفانه نشد.ما یک فینال و یک بازی حساس مقابل 
پرتغال داریم که امیدوارم در آن بازی بتوانیم برنده شویم.

بازی سنگینی مثل اسپانیا کار شما را در بازی بعد سخت نمی کند؟
ما در بازی قبل خیلی از نظر بدنی فشار تحمل کردیم. بیش از 90 دقیقه تیم ما جنگید و چند روز بعد هم باید یک بازی سنگین 
انجام بدهیم. از نظر فیزیکی شرایط خوبی داریم و نظرم این است که دیگر نباید به فکر مسائل فنی باشیم و فقط از نظر روحی و روانی 

به این بازی خوب نگاه کنیم و اگر صعود کنیم واقعا تاریخی خواهد شد.
بازی کردن مقابل پیکه، اینیستا و ستاره های اسپانیا چقدر می تواند باعث انگیزه برای بازیکنان تیم ملی باشد؟

مشخص است که این اتفاق به ما انگیزه می دهد. اسپانیا یکی از بهترین های دنیا است و  برای ما هم که بازی های تدارکاتی کمی 
داشتیم این دیدار از 10 بازی تدارکاتی بهتر بود.

به نظر تو چگونه می شود رونالدو را مهار کرد؟
این را دیگر باید از کادر فنی بپرسید.ما باید با یک تاکتیکی و توان خوب به مصاف پرتغال برویم.درست است رونالدو یکی از 
بهترین های جهان است ولی باید به کل این تیم احترام گذاشت  چون آنها بی دلیل قهرمان اروپا نشدند. این تیم فقط رونالدو نیست 

و باید بدانیم ما با کل پرتغال بازی داریم.
حتما می دانی که در ایران همه حتی بانوان هم از تیم ملی حمایت کردند، خیلی از مردم در ورزشگاه آزادی حاضر شدند 

و شما را تشویق می کردند...
مهم این است که ما حمایت شدیم. زن و مرد و .. فرقی ندارد مهم است است که ایرانی باشید و از تیم ملی ایران حمایت کنید.

انصاریفرد: 

هرچیزیداشتهباشیممیدهیمتاصعودکنیم
 مهاجم تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه این تیم از جام جهانی قبلی چیزهای زیادی یاد گرفته است، گفت: 

هرچه داشته باشیم می دهیم تا از مرحله گروهی صعود کنیم. 
کریم انصاریفرد مهاجم تیم ملی فوتبال ایران که یکی از مهره های کلیدی این تیم در بازی با اسپانیا بود، می 

گوید ایران به مرحله حذفی جام جهانی روسیه صعود خواهد کرد.
انصاریفرد در گفتگو با سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا گفت: »ما از جام جهانی قبلی چیزهای زیادی یاد گرفتیم 

و می دانیم که در بازی بعدی )دیدار با پرتغال( چطور باید بازی کنیم.
وی افزود: ما می دانیم که اکنون باید چطور بجنگیم. ایران بهترین مربی دنیا را دارد. کی روش به ما کمک 
فراوانی کرده است و چیزهای زیادی از او یاد گرفته ایم. در مسابقه بعدی هم می خواهیم صعود کنیم؛ باور کنید.
انصاریفرد درباره شوت محکمش به دروازه اسپانیا در دقیقه 62 که با اختلاف کمی به بیرون رفت، گفت: آماده 
جشن گرفتن بودم. مطمئن بودم که توپ گل می شود. فکر می کنم توپ با اختلاف 10 سانتیمتری به بیرون 
رفت. مهاجم تیم ملی ایران خاطرنشان کرد: ما برنامه خودمان را داشتیم. وقتی گل خوردیم موقعیت های زیادی 

ایجاد کردیم. همانطور که دیدید فرصتهای بسیار خوب گلزنی هم داشتیم ولی ثمری نداشت.
انصاریفرد در ادامه صحبتهایش با اشاره به عملکرد ایران در دیدار با اسپانیا یادآور شد: فکر می کنم ما بدشانس 
بودیم. به دنبال این بودیم که حداقل یک نتیجه تساوی بگیریم زیرا ما موقعیتهای گلزنی و گرفتن امتیاز را 

داشتیم. ما بدشانس بودیم اما تا انتهای مسابقه تلاش کردیم. 
بهترین عملکردمان را ارائه کردیم و با همین روش ادامه می دهیم و برای کشورمان می جنگیم. باور کنید 
هرچیزی داشته باشیم می دهیم تا از گروهمان صعود کنیم. مهاجم تیم ملی همچنین گفت: شما نمی توانید 
بازیکنان ایران و اسپانیا را مقایسه کنید زیرا آنها در بهترین باشگاه های دنیا بازی می کنند. اسپانیا بازیکنان خارق 

العاده ای دارد ولی ما مثل یک تیم خارق العاده هستیم و مثل یک تیم تلاش می کنیم.
 انصاریفرد در خصوص انتقادات زیادی که به بازی بسته ایران شده است هم پاسخ داد: این فوتبالِ مدرن است. 
شما اینرا در تمام بازی های جام جهانی می بینید. هر تیمی سازماندهی دفاعی دارد و سپس ضدحمله می 
زند. اگر شما به اسپانیا فضا بدهید می دانید که چه اتفاقی خواهد افتاد. ما یک برنامه داشتیم و تلاش کردیم 
بهترین عملکرد را داشته باشیم. در یک لحظه تمرکزمان را از دست دادیم. این یک موقعیت مسلم گلزنی برای 

اسپانیا نبود.

گرشاسبی:
 اگر در حق هواداران نامردی نبود، در پرسپولیس نمی ماندم

سرپرست باشگاه پرسپولیس می گوید اگر در حق هواداران این تیم نامردی نبود، از 
این باشگاه جدا می شد.

حمیدرضا گرشاسبی درباره آخرین وضعیت باشگاه پرسپولیس اظهار کرد: متاسفانه 
پنجره نقل  و انتقالات ما باز نشد و در این شرایط هر روز هم یک پرونده برایمان باز 
می شود. از زمان حضور من، فیفا خیلی جدی پیگیر پرداخت بدهی های پرسپولیس 
شد. برخی پرونده های خارجی هم واقعا خطرناک هستند و شاید باشگاه را با محرومیت 

مواجه کنند. به همین خاطر تلاش کردیم اول این بدهی های خطرناک را بدهیم.
او درباره مشکلاتی که مدیران سابق پرسپولیس برای این باشگاه ایجاد کرده اند هم 
گفت: هرجا مدیر بودم، هیچوقت به گذشته نگاه نکردم. همیشه خط کشی گذاشتم و 
تنها به بعد از آن و آینده فکر کردم. اما اگر در حق هواداران نامردی نبود، در این شرایط 
یک ثانیه  هم نمی ماندم چراکه پایان این راهی که من می بینم خوش نیست. هر روز 

مثل قارچ یک بدهی از روی زمین می روید که کار را سخت کرده است.
گرشاسبی در پاسخ به این سوال که چرا درباره اشتباهات مدیران سابق صحبتی 
نمی کند، گفت: همانطور که گفتم هیچوقت درباره مدیران سابق صحبت نمی کنم. 

بالاخره آنها هم تلاش کردند و قصدشان این بود که باشگاه پیشرفت کند.
او همچنین درباره درخشش وحید امیری و علیرضا بیرانوند در جام جهانی، اظهار 
کرد: باعث خوشحالی و افتخار ماست که این بازیکنان در جام جهانی می درخشند. البته 

مهدی طارمی و رامین رضاییان هم از پرسپولیس رشد کردند.
سرپرست باشگاه پرسپولیس در پاسخ به سوالی درباره تمدید قرارداد بازیکنان این 

تیم، بیان کرد: کمال کامیابی نیا بدون هیچ شرطی قراردادش را تمدید کرد. درباره 
محمد انصاری هم باید بگویم که از قبل بندی در قرارداد این بازیکن قرار داشت و طبق 
آن هروقت پیشنهادی از خارج بدستش می رسید، می توانست بدون مشکل جدا شود 

و درحال حاضر هم آن بند در قراردادش وجود دارد.
--------------------

اصغر شرفی: 
آزمون خط دفاعی حریف را به هم می ریزد

مربی پیشن تیم میلی فوتبال ایران گفت: حضور سردار آزمون در ترکیب تیم ملی 
می تواند دفاع حریفان مان را به هم بریزد.

اصغر شرفی، کارشناس فوتبال درباره عملکرد تیم ملی ایران مقابل اسپانیا گفت: ایران 
برابر تیمی که برای قهرمانی به جام آمده است خوب بازی کرد. برنامه کی روش روی 

دفاع بود و چشم به ضدحمله ها داشت.
این سبک بازی شاید لذت بخش نباشد اما نتیجه بخش است. کارلوس کی روش با 

توجه به ظرفیت بازیکن هایش از آنان استفاده می کند.
شرفی درباره بازی آینده تیم ملی ایران مقابل پرتغال نیز اظهارکرد: وابستگی پرتغال به 
رونالدو است. کلاس رونالدو با تمام بازیکن های پرتغال فرق دارد. ما باید روی غیرفعال 

کردن خط هافبک های پرتغال تلاش کنیم تا نتوانند توپ را به رونالدو برسانند.
او هم چنین در مورد عملکرد سردار آزمون گفت: سردار بازیکنی شناخته شده ای 
است شاید در شرایط خوبی نباشد اما حضور او می تواند خط دفاعی تیم حریف را به 

هم بریزد.
بازی با اسپانیا به ما خود باوری زیادی داد. زمانی که تن مان به تن تیم های بزرگ 

می خورد جسارت ما بالا می رود. باخت برابر اسپانیا ما را ضعیف نکرد بلکه جسارت مان 
را بالا برد.

--------------------
نیکبخت واحدی: ایران شایستگی صعود را دارد
نمی دانم چرا به بازی آزمون ایراد می گیرند

پیشکسوت فوتبال ایران می گوید انتقادات از سردار آزمون منصفانه نیست. 
علیرضا نیکبخت واحدی در گفت وگو با ایسنا درباره بازی تیم ملی فوتبال ایران در 
مقابل اسپانیا که با شکست یک گله شاگردان کارلوس کی روش همراه بود، گفت: 
بازیکنان تیم ملی ایران واقعا تلاش زیادی از خود به نمایش گذاشتند و دوندگی بالایی 
داشتند. با این حال متاسفانه شانس همراه تیم ملی ایران نبود و در نهایت اسپانیا برنده 
شد. در این بازی حق ایران باخت نبود. تیم ملی ایران خیلی زیبا بازی کرد. حتی به 
نظرم اینکه برخی صحبت ها در مورد نحوه بازی کردن ایران مطرح می شود، درست 

نیست. بازی کردن با سیستم دفاعی نوعی هنر است.
او در ادامه درباره بازی آینده ایران مقابل پرتغال گفت: باید مثل دو بازی گذشته 
نترس به میدان برویم. واقعا تیم ملی ایران شایستگی صعود به مرحله بعدی جام 
جهانی را دارد. من فکر می کنم اگر بازیکنان ما همان نمایش دو بازی اخیر را ارائه 

دهند،  می توانیم پیروز شویم و راهی مرحله بعدی جام جهانی شویم.
بازیکن سال های نه چندان دور تیم ملی فوتبال ایران درباره انتقادات از بازی سردار 
آزمون بیان کرد: سردار آزمون خیلی خوب بازی کرد. من نمی دانم چرا به بازی او 
ایراد می گیرند. آزمون بازیکن بسیار خوبی است و از توانایی های فنی بالایی برخوردار 

است.
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کدام روش برای زیبایی دندان ها موثر است؟

سفیدکردندندانهابااینروشهای
سالموساده

سفید کردن دندان ها مسئله مهمی است که تاثیر زیادی بر روی چهره و لبخند ما می 
گذارد. در این مطلب چند روش ساده و مهم برای سفید کردن دندان ها بیان می شوند.
در گذشته مردم دندان های خود را با استفاده از شاخه های بلند و باریک که انتهای آنها 
مرتب شده، پاک می کردند. امروزه گزینه های زیادی برای تمیز کردن دندان ها وجود 
دارد، از روش های درمان خانگی گرفته تا روش های پرطرفدار دیگر. اینکه بدانید کدام 
روش برای دندان ها موثر است و کدام یک به دندان ها آسیب می زند کار سختی است.

در ادامه به برخی از این روش ها و تاثیرات آنها بر دندان ها اشاره می کنیم.
*سفید کردن دندان ها با جوش شیرین و آب اکسیژنه

مردم زیادی برای تمیز کردن و سفید کردن دندان ها از جوش شیرین و آب اکسیژنه 
استفاده کرده اند. اما استفاده از این ترکیب به شکل درست و مناسب کار سختی است. 
اگر آب اکسیژنه خیلی قوی باشد، ممکن است باعث تحریک دندان ها و لثه ها شود.و 

جوش شیرین که کمی سخت است می تواند مینای دندان را از بین ببرد.
*سفید کردن دندان ها با چای سبز

چای سبز بیشتر از 4000 سال است که در آسیا نوشیدنی پرطرفدار و مورد علاقه مردم 
بوده است. محققان دریافته اند که چای سبز علاوه بر مزیت های زیادی که برای سلامت 
دارد، به سلامت دندان ها و لثه ها هم کمک می کند. بخشی از آن ممکن است به دلیل 
وجود یک ماده شیمیایی در چای سبز باشد که به بدن در مقابله با التهاب کمک می کند.

*سفید کردن دندان ها با آدامس های بدون قند
اگر آدامس بدون قند را به مدت 20 دقیقه یا بعد از خوردن غذا بجوید، دهان بزاق 
بیشتری تولید می کند. بزاق تولید شده ذرات غذا را از بین برده و اسیدی که توسط مواد 
غذایی در دهان تولید شده را متعادل می کند. به دنبال آدامسی باشید که حاوی شیرین 
کننده هایی با نام های زایلیتول xylitol، aspartame آسپارتام، سوربیتول sorbitol یا 
مانیتول mannitol باشند. و به یاد داشته باشید که علاوه بر آدامس، نخ دندان و مسواک 

هم دارید.
*سفید کردن دندان ها با آب نمک

محلول آب نمک شاید خیلی خوب و خوش طعم به نظر نرسد، اما می تواند با میکروب 
های دهان مبارزه کند. اگر لثه های شما قرمز یا ملتهب هستند، مقداری نمک را در یک 
لیوان آب گرم حل کنید. سپس به مدت 30 ثانیه این محلول را در دهان خود بچرخانید 
و بعد دور بریزید. اگر سرماخورده باشد و دچار گلو درد باشید باز هم می توانید آب نمک 

قرقره کنید.
*سفید کردن دندان ها با مواد مغذی

یک رژیم غذایی سالم برای دهان و دندان هم موثر است. کلسیم و فسفر به تقویت 
دندان ها کمک می کنند. می توانید کلسیم را از ماست، شیر یا پنیر کم چرب یا بدون 
چربی، نوشیدنی سویا، بادام و سبزیجات دارای برگ سبز دریافت کنید. تخم مرغ، ماهی، 
گوشت بدون چربی و لبنیات نیز حاوی فسفر هستند. ویتامین C که به تقویت لثه ها 
کمک می کند، در مرکبات، گوجه فرنگی، فلفل، کلم بروکلی، سیب زمینی و اسفناج 

موجود است.
*سفید کردن دندان ها با آب

70 درصد بدن شما را آب تشکیل می دهد، بنابراین نوشیدن آب فراوان برای بدن مفید 
است. اما نوشیدن آب برای دهان و دندان فایده خاصی دارد. سیستم آب محلی احتمالا 
مقداری فلوراید به آب اضافه می کد که این فلوراید برای مقابله با پوسیدگی دندان مفید 
است. شستن دهان با آب باعث می شود ذرات غذا از دهان خارج شده و غلظت اسید 
تولید شده در دهان را کم می کند. دهان نیز مقداری از این آب را به بزاق تبدیل می کند 

که به بلع غذا کمک کرده و به دندان ها کلسیم ارائه می کند.
*سفید کردن دندان ها با مسواک برقی

مسواک برقی مناسب افراد معلول و ناتوان یا سالمندانی است که نمی توانند به راحتی 
دست های خود را حرکت دهند، اما مسواک های معمولی نیز به خوبی کار خود را انجام 

می دهند. هر یک از این ها آنچه دهان نیاز دارد را ارائه می دهند.
*سفید کردن دندان ها با مسواک های قابل جویدن

مسواک جویدنی چیزی است بین مسواک و آدامس. این نوع مسواک دارای موهای 
ریزی است که در زمان جویدن به دندان ها و لثه ها کشیده می شود. زمانی که کارتان 
تمام شد، آن را به بیرون از دهان تف می کنید. محققان دریافته اند که مسواک های 
جویدنی به تمیز شدن دندان ها کمک می کنند و به ویژه برای کودکان و سالمندان 

ناتوان مفید هستند.
*سفید کردن دندان ها با محصولات سفید کننده

یکی از این سفید کننده ها از آب اکسیژنه برای سفید کردن دندان ها استفاده می 
کند. سفید کننده دیگر خمیر دندان است که از اصطکاک ملایم و مواد شیمیایی برای 
از بین بردن لکه ها استفاده می کند. این سفید کننده ها معمولا برای اکثر افراد موثر 
است، اما شاید بهترین کار این است که به دندانپزشک مراجعه کنید و در مورد گزینه 

مناسب خود مشورت کنید.
*سفید کردن دندان ها با استفاده از روغن های گیاهی

در این روش می توانید از مقداری روغن نارگیل، روغن زیتون یا دیگر روغن های گیاهی 
در دهان خود استفاده کنید و دهان را با این روغن ها بشویید. از این روش سال های 
زیادی در هند و جنوب آسیا استفاده شده است، اما هیچ پشتوانه علمی در مورد تاثیر 
روغن ها بر جلوگیری از پوسیدگی دندان، سفید کردن دندان ها یا بهبود سلامت دهان 

و دندان وجود ندارد.
*سفید کردن دندان ها با زردچوبه

زردچوبه یک ترکیب اصلی در ادویه کاری است. طب سنتی در جنوب آسیا از زردچوبه 
برای رفع مشکلات تنفسی، درد و سایر بیماری ها استفاده می کند. ممکن است شنیده 
باشید که زردچوبه دندان ها را هم سفید می کند، اما هیچ مدرک علمی در مورد آن 

وجود ندارد.
*سفید کردن دندان ها با زغال

مدت های زیادی است که برخی ادعا می کنند که می توان با استفاده از زغال دندان 
ها را سفید کرد و بسیاری از کارخانه ها نیز در محصولات خود از ان استفاده می کنند. 
اما هیچ مدرکی در مورد تاثیر زغال بر دندان ها وجود ندارد یا حتی اینکه آیا استفاده از 
ان برای دندان ها موثر است یا خیر. برای اطمینان پیدا کردن تحقیقات بیشتری در این 

زمینه لازم است، اما زغال ممکن است به دندان ها آسیب برساند.
*سفید کردن دندان ها با میوه یا سرکه

یکی از روش های خانگی برای سفید کردن دندان ها استفاده از یک ماده اسیدی )مانند 
آبلیمو یا سرکه سیب( یا میوه ای حاوی یک ماده شیمیایی است که به گوارش کمک 
می کند )مانند آناناس یا انبه(. این ماده اسیدی یا میوه با ماده ای مانند جوش شیرین 
)که توانایی سابیدن دارد( ترکیب می شود و برای مسواک زدن دندان مورد استفاده قرار 
می گیرد. در کوتاه مدت اتفاقی نمی افتد، اما اسید موجود در میوه یا سرکه می تواند 

مینای دندان را از بین ببرد.

مرگحتمیانسانباخوردنهستهزردآلو
اگر شما هم از آن دسته افراد هستید که زردآلو را با هسته آن مصرف می کنید باید 

به شما بگوییم حواستان باشد زیرا خوردن هسته زردآلو باعث مرگ انسان می شود.
مرگ حتمی انسان با خوردن هسته زردآلو

زردآلو میوه ی دلچسب تابستانی است که طرفداران زیادی دارد و اغلب زردآلو را به 
همراه هسته آن مصرف می کنند که این میوه را دوست داشتنی تر می کند ولی به 
شما می گوییم حواستان باشد و هسته زردآلو را مصرف نکنید زیرا مرگ حتمی انسان با 

خوردن هسته زردآلو اتفاق می افتد.
*مرگ حتمی انسان با خوردن هسته زردآلو

هسته  زردآلو حاوی مقدار کمی سیانور به شکل سیانید هیدروژن است اما مصرف آن 
در مقادیر معمول خطری ندارد. اما در اروپا آژانس استانداردهای غذایی )FSA( هشدار 
رسمی مبنی بر اینکه مردم باید از خوردن این هسته ها خودداری وجود دارد، دلیل این 
است که هسته های زردآلو که حاوی سطح بالایی از سیانید هستند می توانند کُشنده 

باشند.
در این بین خوردن هسته  زرد آلوی تلخ بیشتر از هسته ی شیرین منع شده است 
چرا که میزان سیانید در این هسته ها بیشتر است و حتی ویتامین B17 موجود در آنها 
نیز پس از خوردن تبدیل به سیانور شده و بسیار خطرناک است. شاید باید بدانید که 
هسته ی 30 عدد زرد آلو در یک روز برای کشتن یک انسان سالم کافی است! حتی 
کسانی که در یک وعده بین 10 تا 15 عدد هسته زرد آلو نیز بخورند نیز با عوارض جانبی 
نگران کننده مواجه می شوند. علائم مسمومیت ناشی از سیانید، شامل این موارد می شود: 
تهوع، سردرد، تب، تشنگی، بی خوابی، افُت فشار خون و حتی مرگ در موارد شدید. 
هسته این میوه حاوی آمیگدالین است که در بدن به تولید ماده ای تحت عنوان سیانید 
می انجامد که مانند سیانور عمل کرده و ممکن است در افراد اختلال تنفسی، فلج و حتی 
مرگ را منجر شود.در نتیجه خوردن هستهٔ بیشتر از 2 زردآلو در روز کارِ درستی نیست. 

جالب نیست ؟ شاید باورنکردنی باشد ولی دیگر هسته زردآلو ها را نگهداری نکنید!

سیستم دفاعی بدن از مهم ترین دستگاه های بدن 
می باشد که از کودک در برابر بیماری ها محافظت 
که  دارند  را  قابلیت  این  غذاها  از  برخی  می کند. 

سیستم دفاعی بدن را تقویت کنند. 
سیستم دفاعی بدن از مهم ترین دستگاه های بدن 
می باشد که از کودک در برابر بیماری ها محافظت 
که  دارند  را  قابلیت  این  غذاها  از  برخی  می کند. 
سیستم دفاعی بدن را تقویت کنند، مثلًا مرکبات، 

سبزی ها، آب نارگیل، انواع توت ها، سیر و ماست.
سیستم دفاعی بدن از ما در برابر حمله میکروب 
 ... و  مخمرها  ویروس ها،  قارچ ها،  باکتری ها،  مثل 

محافظت می کنند.
سیستم دفاعی عملکردی پیچیده دارد. در واقع 
خط سوم دفاعی از بدن را سیستم دفاعی شکل 
غشاء  آن  دومین  و  پوست  خط  اولین  می دهد. 

مخاطی می باشد.
پوست نخستین لایه دفاعی از بدن است. درواقع 
بیرونی ترین لایه از بدن نیز محسوب می شود. اگر 
میکروب ها بتوانند راه خود را در پوست باز کنند، 
وارد لایه غشاء مخاطی می شوند. این لایه محافظتی، 
قابلیت متوقف کردن میکروب ها را دارد غشا مخاطی 
وارد  میکروب  نمی گذارد  و  می شود  عمل  وارد 
ارگان های داخلی بدن شود؛ اما اگر میکروب ها بازهم 
راه پیدا کنند وارد ارگان ها شوند، حمله اصلی شان 
ارگان  آن  تخریب  به  شروع  و  می کنند  شروع  را 

می نمایند.
در این زمان است که سلول های سیستم دفاعی 
وارد عمل می شوند و شروع به حمله به میکروب ها 
دفاعی  سیستم  سلول های  از  هرکدام  می کنند. 

همانند سربازان پیاده نظام عمل می کنند.
نوزادان و کودکان خردسال بیشتر از سایرین در 
هنوز  آن ها  دفاعی  سیستم  چراکه  هستند  خطر 

تکامل نیافته است و در حال رشد می باشد.
به  تغذیه  از طریق  این است که  والدین  وظیفه 
تقویت سیستم دفاعی کودکان کمک نمایند. غذا و 

آب ضدعفونی شده و پاکیزه از نیازهای اولیه کودکان 
است.

عفونت ها  برابر  در  خود  کودک  از  آنکه  برای 
محافظت کنید تا سن 18-16 سالگی به تغذیه آن ها 

اهمیت بیشتری بدهید.
کدام غذاها سیستم دفاعی را تقویت می کنند؟

*مرکبات
بهترین منابع  از   ... و  پرتقال، گریپ فروت  لیمو، 

ویتامین C هستند.
ویتامین C نقش اصلی برای تقویت سیستم دفاعی 
بر عهده دارد. ویتامین C در اغلب سلول های سیستم 
دفاعی وجود دارد و نقش مهمی در بهبود آن ها نیز 

ایفا می کند.
*سبزی ها

هویج، چغندر، سیب زمینی شیرین، بروکلی، کلم، 
گل کلم، گوجه فرنگی، فلفل دلمه ای، مارچوبه، کاهو 
پیچ، کدو، ملون و ... همگی سرشار از ویتامین های 
تقویت  باعث  که  هستند  معدنی  املاح  و  حیاتی 
سیستم دفاعی می شود. آهن، ویتامین A، ویتامین 
E، ویتامین C و آنتی اکسیدان های مختلف در این 

سبزی ها به مقدار فراوان وجود دارند.
*توت ها

انواع توت ها مثل توت فرنگی، شاه توت و ... نیز نقش 
مهمی در تقویت سیستم دفاعی دارند. توت ها حاوی 

مقادیر زیادی آنتی اکسیدان هستند.
*آب نارگیل

تقویت  راه های  راحت ترین  و  ساده ترین  از  یکی 
سیستم دفاعی، مصرف آب نارگیل است. آب یک 
دنیا  نوشیدنی  باکیفیت ترین  تقریباً  سبز،  نارگیل 

است.
در اغلب مناطق کره زمین، آب نارگیل سبز، به طور 
مستقیم از خود نارگیل گرفته می شود. این میوه 
باارزش حاوی اجزاء و ترکیبات تحریک کننده ایمنی 

بدن می باشند.
*سیر

سیر از پرخاصیت ترین خوراکی های غذایی است 
و مزایای بسیاری دارد. یکی از آن ها تقویت سیستم 

دفاعی است.
*ماست

ماست نیز باعث تقویت سیستم دفاعی می شود. 
سرشار از باکتری های مفید برای بدن است. نوعی از 
باکتری های مفید در سیستم گوارشی وجود دارند. 
هرچه این باکتری ها بیشتر شوند، سیستم دفاعی 

بدن نیز قوی تر می شود.
*سالمون

ماهی سالمون سرشار از اسیدهای چرب امگا 3 
است. این نوع از چربی ها نه تنها برای تقویت هوش 
و حافظه مفیدند بلکه باعث کاهش التهاب بدن و 
تقویت ریه و سیستم تنفسی در برابر سرماخوردگی 

و عفونت های ریوی می شود.
طبق جدیدترین تحقیقات به عمل آمده، سالمون 
و  می شود  نیز  بدن  دفاعی  تقویت سیستم  باعث 

عملکرد سلول های ایمنی بدن را بهبود می بخشد.
*سیب زمینی شیرین

که  است  بتاکاروتن  حاوی  شیرین  سیب زمینی 
باعث افزایش سلول های سفید خون )گلبول های 
سفید( می شود و از این طریق باعث افزایش فعالیت 

سلول های از بین برنده و قاتل می شوند.
سیب زمینی شیرین منبع خوبی از ویتامین C است 
و باعث تقویت سیستم دفاعی بدن کودک می شود.

*دانه ها
انواع مختلف دانه ها مثل تخم کدو، تخم آفتابگردان، 
بذر کتان و... همگی نقش مهمی در تقویت سیستم 

دفاعی دارند.
با خوردن انواع مغزها و دانه ها، ویتامین E، روی و 

اسیدهای چرب امگا 3 بدن افزایش می یابند.
*اسفناج

 A, .اسفناج سرشار از ویتامین ها و املاح مفید است
B, C و K، فولات، منیزیم، سلنیوم و آهن همگی 

باعث تقویت سیستم دفاعی می شوند.

مشکلات فصل گرما

8مشکلسلامتکهدرتابستانتشدیدمیشوند
نتایج یک مطالعه در دانشگاه تگزاس نشان داد که با افزایش دما، نرخ ابتلا به 
سنگ های کلیه نیز افزایش می یابد. این احتمالًا به دلیل عدم تأمین آب مورد نیاز 

بدن در فصل تابستان است.
زمان زیادی تا شروع فصل تابستان باقی نمانده است. گرم شدن هوا و فرا رسیدن 
فصل تعطیلات بهانه های خوبی برای لذت بردن از این فصل محسوب می شوند؛ اما 
در شرایطی که بسیاری از ما به دلایل مختلف در انتظار فرا رسیدن تابستان هستیم، 
این فصل می تواند برای برخی افراد ناخوشایند باشد زیرا موجب شعله ور شدن برخی 

مشکلات و نگرانی های سلامت شده یا برخی بیماری ها را تشدید می کند.
*سرماخوردگی

ویروس های تابستانی تنها 25 درصد به اندازه ویروس های زمستانی شایع هستند، 
 )Enterovirus( اما به طور معمول موجب نوع متفاوتی از میکروب به نام انتروویروس
می شوند که می تواند معده درد به همراه علائم تنفسی را موجب شود. ورزش شدید 
می تواند شما را هرچه بیشتر مستعد ابتلا به بیماری سازد، از این رو بهتر است در 

انجام تمرینات خود زیاد سخت نگیرید.
*گرفتگی پا 

از آن  ناشی  پا و درد  مطالعه ای جدید نشان داده است که تجربه گرفتگی 
طی تابستان حدود دو برابر شایع تر از زمان های دیگر سال است. نورون های 
حرکتی در پاهای انسان ممکن است طی تابستان تغییراتی را تجربه کنند که 
احتمال وقوع گرفتگی های عضلانی را افزایش می دهند. تأمین آب مورد نیاز 
بدن و صحبت با پزشک درباره رژیم دارویی می تواند در مقابله با این شرایط 
مؤثر باشد. برخی داروها، مانند ادرارآورها، احتمال تجربه گرفتگی های عضلانی 

را افزایش می دهند.
*روزاسه

ماه های گرم سال می تواند موجب تشدید این بیماری پوستی شود. روزاسه شرایطی 
التهابی است که خود را با قرمزی قابل توجه پوست و راش های پوستی نشان می دهد. 
شعله ور شدن بیماری می تواند در ماه های گرم سال با تکرر بیشتر رخ داده و مدت 
زمان آن طولانی تر باشد. آلوئه ورا و پروبیوتیک های موضعی می توانند به تسکین 

پوست کمک کنند.
*بیماری های خودایمنی

بسیاری از بیماران مبتلا به بیماری  ام اس متوجه شده اند که گرما می تواند علائم 
آن ها را وخیم تر سازد. برای حدود 70 درصد از بیماران مبتلا به لوپوس نیز نور 
خورشید می تواند محرک راش های پوستی، خستگی و درد مفصلی باشد. استفاده از 
شلوارهای سبک، پیراهن های آستین بلند، کلاه و محصولات ضد آفتاب می تواند به 

مقابله با این شرایط کمک کند.
*اگزما

افزون بر گرما و رطوبت، تابستان به معنای تعریق، کلر، و محصولات ضد آفتاب نیز 
است. و اگر پوست حساسی داشته باشید، این شرایط می تواند به معنای بروز مشکل 
باشد. محرک هایی که موجب اگزما یا تشدید آن در شما می شوند را شناسایی کرده 

و از آن ها پرهیز کنید.
*سنگ کلیه

نتایج یک مطالعه در دانشگاه تگزاس نشان داد که با افزایش دما، نرخ ابتلا به 
سنگ های کلیه نیز افزایش می یابد. این احتمالًا به دلیل عدم تأمین آب مورد نیاز 
بدن در فصل تابستان است. با هیدراته نگه داشتن بدن و کاهش میزان قند و سدیم 

مصرفی در رژیم غذایی می توانید از این شرایط دردناک پیشگیری کنید.
*آسم

سطوح آلودگی هوا و مه دود به طور معمول در فصل تابستان افزایش می یابد که 
زنگ خطر را برای افراد مبتلا به آسم به صدا در می آورد. در فصل تابستان پیش از این 
که خانه را ترک کنید بهتر است ابتدا کیفیت هوا را بررسی کنید و در صورت مواجهه 

با شرایط نامناسب تا حد امکان از حضور در فضای بیرون پرهیز کنید.
*میگرن

ممکن است این گونه به نظر برسد که میگرن های شما به صورت تصادفی رخ 
می دهند، اما آن ها اغلب در واکنش به محرک های خاصی شکل می گیرند. گرما 
یکی از شایع ترین محرک های میگرن است. نتایج یک مطالعه نشان داد که با هر 9 
درجه افزایش دما، موارد میگرن نیز افزایش یافته اند. برای کاهش خطر بدن خود را 

هیدراته نگه دارید.

بدن کودکتان را در برابر بیماری ها مقاوم کنید

تقویت سیستم 
دفاعی کودکان

 با تغذیه



نتایج یک بررسی مفصل که در آمریکا انجام شده نشان می دهد پیروی از رژیم 
غذایی مبتنی بر 16 ساعت غذا نخوردن و 8 ساعت غذاخوردن در طول شبانه روز 

به لاغری و حفظ سلامتی کمک می کند.
متخصصان تغذیه در دهه های گذشته الگوها و برنامه های متنوعی را برای حفظ 
تناسب اندام و کاستن از وزن اضافه پیشنهاد کرده اند. اما پژوهش جدیدی که در 
دانشگاه ایلینیوز انجام شده نشان می دهد مدل رژیمی موسوم به 16 به 8 روشی 

بسیار موثر برای کاهش وزن است.

پیشنهاد شده توسط  در سال های گذشته مشهورترین مدل کاهش وزن 
متخصصان تغذیه مدل رژیمی موسوم به 5 به 2 بود. مدل یادشده مبتنی بر 5 روز 
خوردن عادی غذاهای سالم در هفته و محدودکردن شدید کالری دریافتی بدن 

برای دو روز باقی مانده هفته بوده است.
اگر چه استفاده از این روش نتایج امیدوارکننده ای داشته و در بسیاری از موارد 
منجر به کاهش وزن و چربی بدن شده است. اما مدل جدیدتری که تاثیرگذار 
و مفیدتر برای سلامتی تشخیص داده شده و رعایت آن از سوی افراد هم ساده 
تر به نظر می رسد، مدل 16 به 8 است.در قالب این روش میزان غذای دریافتی 
افراد محدود به تنها هشت ساعت در روز می شود و فرد در 16 ساعت باقی مانده 
روزه گرفته و از غذاخوردن خودداری می کند.هر چند تحقیقات در زمینه مزایای 
این روش هنوز در مراحل اولیه است، اما نتایج به دست آمده امیدوارکننده است.

بررسی که بر روی 23 فرد بالغ چاق زیر 45 سال از همین طریق صورت گرفت 
نشان داد وقتی این افراد تغییر خاصی در رژیم غذایی خود ایجاد نکردند و تنها 
غذاخوردن خود را بین ساعت 10 صبح تا 6 بعداز ظهر محدود کردند، پس از 
گذشت 12 هفته هم شاهد کاهش وزن قابل توجهی بودند و هم شاخص های 

سلامت بدنی در آنها بهبود یافت.

آلماندرپیآزمایشتاکسیپرندهآئودیمزایایرژیمغذاییمبتنیبرروزهداریبرایسلامتاثباتشد
 

دولت آلمان قصد دارد تاکسی پرنده آئودی و ایرباس را آزمایش کند.
دولت آلمان قصد دارد تاکسی پرنده آئودی را در شهر اینگولشتات آزمایش کند. 

این طرح اولیه تاکسی پرنده Pop.Up نام گرفته و با همکاری ایرباس ساخته شده 
است. به گفته وزیر حمل ونقل آلمان، حمل و نقل خودکار  بعد جدیدی به صنعت حمل 
و نقل نوین اضافه و فرصتی بزرگ برای گسترش فناوری های خودرو پرنده فراهم می 
کند. هنوز زمان انجام آزمایش ها مشخص نیست، اما  احتمالا پس از ساخت نمونه اولیه 
با قابلیت عملکرد انجام می شود. این در حالی است که شرکت اوبر تاکسی پرنده فرایند 
ساخت تاکسی پرنده در مرکز تحقیقاتی پاریس را سرعت بخشیده است .  همین امر 
به رقبای آلمانی این شرکت فشار وارد می کند تا فعالیت های خود در حوزه ساخت 

خودروهای پرنده را گسترش دهند.

تویوتاازیکخودرویکودکانبا
موتورالکتریکیرونماییکرد

 شرکت تویوتا طرح اولیه خودرویی مخصوص کودکان با سه صندلی و یک موتور 
الکتریکی را در نمایشگاه اسباب بازی توکیو رونمایی کرده است.

شرکت تویوتا آخرین طرح اولیه از مجموعه خودروهای مخصوص کودکان را رونمایی 
کرده است.

 Canatte Journey یک خودروی بدون سقف است که می تواند خیلی سریع از جاده 
های پرپیچ و خم  گذر کند.

تویوتا در 7 نمایشگاه بین المللی اسباب بازی توکیو یک خودروی اسباب بازی
Camatte رونمایی کرده است. این مجموعه با هدف ایجاد هیجان برای کودکان طراحی 

می شود.
این خودرو که ادامه Camatte Petta است شامل یک چمدان روی صندوق عقب و 
استیکرهای یادگاری از مسیر سفر است. این اسباب بازی 3075 میلی متری دارای سه 

صندلی و موتور الکتریکی است.
تویوتا برای این طرح اولیه از اصول زیبایی شناسی کلاسیک و فناوری های نوین 
استفاده کرده است. همچنین این شرکت یک دستگاه شبیه سازی سفر با نمایشگر 220 
درجه همراه این مدل ساخته است.ترکیب واقعیت های فیزیکی و مجازی به کودکان 

کمک می کند  در مسیری 7 متری از خودروسواری لذت ببرند.
 در این مسیرتصاویری از نقاط مختلف سفر روی نمایشگر ظاهر می شود.

نرمافزارموبایلبرایکنترلسرعتخودرو
 شرکت "تسلا" برنامه موبایل ساخت خود را بروزرسانی کرده است که به کاربران 
این امکان را می دهد از طریق گوشی هوشمندشان، مستقیما سرعت خودروی خود 

را کنترل کنند.
شرکت "تسلا" برنامه کنترل سرعت خودروهای خود را بروزرسانی کرده است.

در نسخه جدید این برنامه، این امکان برای کاربران وجود دارد که سرعت و شتاب 
خودروی خود را با وضعیت "محدودیت سرعت" برنامه، کنترل کنند.

حداکثر سرعت خودرو در این برنامه در محدوده 50 تا 90 مایل بر ساعت تعیین 
شده است.

شرکت "تسلا" اعلام کرده است که تنها کاربرانی می توانند این برنامه را نصب کنند 
که نرم افزار خودرو با نسخه های "2018.24" یا بالاتر را دارند.

نسخه  پیشین این برنامه که تحت عنوان " Valet Mode" است، تاکنون سرعت 
خودرو را تا 70 مایل بر ساعت محدود می کرد.

البته تسلا اولین شرکتی نیست که به کاربرانش امکان کنترل سرعت از طریق نرم 
افزار را می دهد.

وضعیت کنترل سرعت این نرم افزار به والدین این اجازه را می دهد که محدوده سرعت 
برای فرزندانشان به هنگام رانندگی را، خود تعیین کنند.

یک سیستم هوش مصنوعی متعلق به شرکت آی بی 
ام برنده مناظره با انسان شد.

فناوری هوش مصنوعی آبی بی ام در مناظره ای یک 
مناظره کننده حرفه ای را شکست داد. این سیستم هوش 
مصنوعی که Project Debater نام گرفته برای غربال 
کردن اطلاعات از منابع معتبر طراحی شده تا چشم 
اندازی دقیق و ارزشمند در عصر ارتباطات فراهم کند. در 
 Project Debater وب سایت پروژه آمده است: به تدریج
به افراد کمک می کند تا مناظراتی قابل قبول و با توجه 
به شهود داشته باشند. همزمان از تاثیرگذاری احساسات 

و ایجاد ابهام جلوگیری می کند.

ادعا  این  نیز  انجام شد  مناظره ای که در 17 ژوئن 
 Project ،بی بی سی تایید می کند. طبق گزارش  را 
Debater بدون اتصال به اینترنت کار می کند. با این 
میلیون سند  به صدها  حال سیستم هوش مصنوعی 
ذخیره شده دسترسی دارد. بیشتر این اسناد روزنامه و 
ژورنال های آکادمیک هستند. جالب تر آنکه این سیستم 
هیچ اطلاعی از موضوع بحث نداشت.   درمرحله بعد 
قرار  انسانی  کننده  مناظره  با  مواجهه  در  ماشین  این 
گرفت. موضوع بحث نیز تخصیص بودجه عمومی برای 
اکتشافات فضا بود. مناظره کننده انسانی و ماشین فرصت 
4 دقیقه سخنرانی، 4 دقیقه نقد و 2 دقیقه برای نتیجه 

گیری داشتند. در نهایت پس از مناظره تماشاچیان به 
نفع ماشین هوش مصنوعی رای دادند زیرا به نظرشان 
اطلاعات بیشتری داشت. البته این پروژه همچنان در حال 
توسعه است. امکان دارد Project Debat سخنان خود را 
با جمله بندی متفاوتی تکرار کند و گاهی اوقات از عبارت 
های خاصی استفاده می کند. اما این  موارد نکات ریزی 
هستند. بحث مهم آن است که اکنون هوش مصنوعی با 
آموزش می تواند مانند یک انسان سخن بگوید و پس از 
جستجو در انبوهی از اطلاعات دلایلی قابل قبول صحیح 
ارائه کند.  البته دلایل ماشین به دلیل کیفیت اطلاعاتی 

که از آن استفاده می کند، همیشه محدود است.

استنت ها یا لوله های مصنوعی توری فلزی که برای باز 
نگهداشتن مجاری و رگ های بدن پس از اعمال جراحی در 
داخل رگ ها کار گذاشته می شوند، چالش هایی را نیز ایجاد 
می کنند. استنت ها به علت ظرافت و نازکی به راحتی خم 
شده و ممکن است مسدود شوند. این امر می تواند به مسدود 
شدن رگ های منتهی به قلب و وقوع حملات قلبی خطرناک 

منجر شود که جان انسان را نیز به خطر می اندازد.
محققان دانشگاه بریتیش کلمبیا برای غلبه بر این مشکل، 
استنت های هوشمندی طراحی کرده اند که در صورت وقوع 
هرگونه مشکل در عملکرد خود یا تنگ شدن شریان های 
حیاتی بدن به علت چربی بالای خون و غیره سیگنال های 
بی سیم خود را برای پزشکان و خود بیمار ارسال می کنند. 
کاشت استنت در رگ ها و شریان برای مقابله با بیماری های 

قلبی رویه ای است که از دهه 80 میلادی آغاز شده، اما این 
کار مشکلاتی هم دارد. یکی از این مشکلات رشد بافت های 
مجاور استنت ها و باریک تر شدن مسیر انتقال خون است 
که معمولا از طریق سی تی اسکن قابل تشخیص است. اما 
این روش چندان قابل اتکا نیست و حالا برای حل مشکل 
دانشمندان استنت های هوشمندی ساخته اند که پوشیده 
از تیتانیوم است و در برابر نفوذ بافت های خارجی مقاومت 
بیشتری دارد. علاوه بر این، حسگرهای متعددی بر روی این 
استنت ها نصب می شود که به طور دائمی تغییرات فشار خون 
را بررسی می کند و در صورت تشخیص کوچک ترین وضعیت 
غیرعادی هشدار خود را برای تجهیزات پزشکی ارسال می 
کند. نصب این استنت در درون بدن خوک ها با موفقیت انجام 

شده و قرار است در آینده بر روی انسان هم آزمایش شود.

دانشمندان رباتی ساخته اند که مجهز به حسگرهای مختلف و دوربین گرمایی است تا در 
دود ببیند. این ربات می تواند خطر انفجار را به آتش نشانان هشدار دهد.

کنسرسیومی به رهبری دانشگاه اروبو)Örebro( در سوئد ربات SmokeBot را طراحی 
کرده است. این ربات قرار است ماموریت های شناسایی در ساختمان های مملو از دود یا 

قابلیت دید کم را فراهم کند. به این ترتیب نقشه ای برای آتشنشانان فراهم می شود.
این ربات هم اکنون می تواند با ترکیبی از دوربین گرمایی، یک دوربین با رادار سه بعدی 
و یک واحد LiDAR)ردیابی و طیف یابی نور( در دود ببیند.تصاویر و اطلاعات دیگر به طور 
واقعی برای اپراتور انسانی خارج ساختمان فرستاده می شود. این اپراتور با استفاده از اینترنت 
می تواند ربات را کنترل کند. همچنین ربات در صورت قطع ارتباط با اپراتور به طور خودکار 

راه برگشت به آخرین مکانی را می یابد که در آنجا به اینترنت  دسترسی داشت.
SmokeBot همچنین مجهز به حسگر گاز است که قابلیت ردیابی نوع، دما و غلظت 
گازهای موجود در ساختمان را دارد. ربات با کمک این اطلاعات خطر انفجار را به آتشنشانان 
هشدار می دهد. البته باید قبل از به کارگیری آن سرعت ربات کمی بهبود یابد. درحال حاضر 

15 تا 30 دقیقه طول می کشد تا اطلاعات کافی را جمع آوری کند. چنین مدت زمانی برای 
نجات افراد از آتش طولانی است. یکی دیگر از موارد استفاده این ربات در حوزه کشاورزی 

است. حسگرهای گاز این دستگاه می توانند انتشار گازهای مختلف را اندازه گیری کنند.

هوشمصنوعیدرمناظرهباانسانبرندهشد

استنتهوشمنددرموردبیماریهایقلبیهشدارمیدهد

رباتیکهخطرانفجارراهشدارمیدهد
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آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم: 

انحصارگراییغربیهادرکنوانسیونهای
بینالمللیبرچیدهشود

امام جمعه موقت قم گفت: کشورهای غربی در تنظیم قراردادها و کنوانسیون های بین 
المللی انحصارگرا بوده و مبانی اعتقادی و مذهبی دیگر ادیان و ملت ها را درنظر نمی 

گیرند که باید اقدام های آنها در این زمینه برچیده شود. 
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه این هفته شهر مقدس قم افزود: 
قراردادها و کنوانسیون های بین المللی مورد نیاز است، اما در یک قرن گذشته این 

قراردادها شاهد بروز خطاها و انحراف های بزرگی بوده است. 
وی با بیان این که در اجرای کنوانسیون های بین المللی عدالت وجود ندارد و برخی 
دولت ها از جمله آمریکا به راحتی آنها را نقض کرده و یا خارج می شوند، خاطرنشان کرد: 
یکی دیگر از آسیب های این قراردادهای بین المللی، تفسیرهای غلط است، از جمله در 
FATF که با تفسیر نادرست از تروریسم، اسرائیل در امان خواهد بود و شاهرگ مقاومت 
باید قطع شود.  گروه ویژه اقدام مالی یا به اختصار اف  ای تی اف یک سازمان بین دولتی 
است که در سال 1989 با ابتکار جی7 با توجه به سیاست های توسعه برای مبارزه با 
پول شویی تاسیس شده است. این سازمان در سال 2001 به عمل در مبارزه با تامین مالی 
تروریسم گسترش یافت.  مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور ادامه داد: کشورهای غربی 
در قالب کنوانسیون های بین المللی با ارزش ها و ابزارهای فکری خود دیگران را اندازه 
می کنند و نابحق یکی را تشویق و دیگری را تنبیه می کنند، از این رو ملت ها حق دارند 
که نسبت به این قراردادها بدبین باشند.  وی با بیان این که کنوانسیون های بین المللی 
باید بر اساس اصول منطقی و با رعایت همه بایدها و نبایدهای ملت های جهان تنظیم 
شود، اظهار داشت: ما باید در امور حقی که در قراردادهای بین المللی وجود دارد پیشقدم 
باشیم، اما باید با هوشمندی در دام بندهای ظالمانه آنها قرار نگیریم و از ابعاد آسیب زای 
آنها دوری کنیم.  اعرافی تصریح کرد: در حالی که آمریکایی ها بدعهدی و زورگویی می 
کنند، عده ای به دنبال مذاکره با داعیه دار پیمان شکنی جهان هستند، اما ملت غیور 
ایران اسلامی در تبعیت از رهبر معظم انقلاب در برابر آمریکا خواهند ایستاد، زیرا تنها راه 

سعادت و سلامت ملت های مسلمان، مقاومت و ایستادگی در برابر آمریکاست. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به درپیش بودن هفته قوه قضاییه، گفت: 
قوه قضاییه نهاد تامین کننده عدالت در جامعه است که باید حرمت و کرامت آن صیانت 

شود و در مقابله با مفسدان و بزهکاران از آن حمایت شود. 
امام جمعه موقت قم با بیان این که از قوه قضاییه انتظار می رود که در برابر مفاسد 
قاطعیت داشته باشد، تصریح کرد: آنچه مردم از این قوه انتظار دارند، سلامت اداری بیش 
از دیگر نهادهای کشور و تامین عدالت و توجه به مستمندان و ضعیفان و نیز تسهیل در 
فرآیند قضایی به صورت عادلانه و عاقلانه و بهره مندی از فناوری های نوین در خدمت 
رسانی است.  جهت ارج نهادن به مقام والای قضا و قضاوت و تکریم از مقام شامخ شهید 
مظلوم آیت الله دکتر بهشتی اولین مسئول دستگاه قضایی جمهوری اسلامی ایران، اول 

تا هفتم تیرماه به عنوان هفته قوه قضاییه نامگذاری شده است.
وی همچنین با اشاره به سالگرد تخریب قبور ائمه بقیع)ع(، این اقدام را توهین به 
مقدسات مسلمانان و پیروان مکتب اهل بیت)ع( دانست و گفت: مدعیان حقوق بشر از 
این حق جامعه اسلامی دفاع نکردند و امیدواریم به زودی جریان ظالم و ستم پیشه آل 

سعود از میان رفته و مسلمانان از شر آنها رهایی یابند.
هشتم شوال سال 1344 هجری قمری قبرستان بقیع به عنوان مهم ترین قبرستان 
اسلام به دست وهابیون تخریب شد.  اعرافی، جنایت های غربی ها در یمن را نیز در 
روزهای گذشته بسیار اسفبار دانست و گفت: آمریکا، اسراییل و آل سعود شبانه روز ملت 
مظلوم و بی دفاع یمن را تحت هجوم وحشیانه خود قرار داده اند و ما با ملت مظلوم یمن 
و بحرین اعلام همدردی می کنیم و امیدواریم نهادهای بین المللی اقدامی برای حمایت 

از آنها انجام دهند. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان این که امروز تبلیغ دین باید در مساجد بر 
دوش خود مردم استوار باشد و مردم از مبلغان دینی حمایت کنند، ابراز امیدواری کرد: 
هرچه بیشتر شاهد همبستگی مردم و نهادها در تبلیغ آموزه های دینی در جامعه باشیم. 
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور، اصناف و بازاریان را نیز به رعایت انصاف و عدالت 
و حقوق مردم و مستمندان توصیه کرد و گفت: کسانی که فقه و اخلاق بازار و خرید و 
فروش را رعایت می کنند باید مورد قدردانی قرار بگیرند و باید هرچه بیشتر ارزش های 

اخلاقی در بازار مورد توجه قرار بگیرد. 
اعرافی در پایان با اشاره به این که اعتیاد یک آسیب اجتماعی است که سرچشمه 
دهها آسیب دیگر است، اظهار داشت: 55 درصد طلاق ها و 65 درصد همسرآزاری ها به 
اعتیاد بازمی گردد، از این رو همه مردم و مسئولان باید در مهار اعتیاد به ویژه در عرصه 

پیشگیری همکاری و مشارکت داشته باشند. 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم: 

یارانهرسانههایفعالدرحوزهنماز3
برابرمیشود

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به اقدام های تشویقی و ترغیبی در 
رابطه با فعالیت های فرهنگی با محوریت نماز گفت: تبلیغ برای نماز یارانه های پرداختی 

به رسانه های مختلف اعم از مکتوب و برخط را تا سه برابر افزایش می دهد . 
سید موسی حسینی کاشانی روز پنجشنبه در جلسه شورای اقامه نماز در سالن جلسه 
های جامعه المصطفی العالمیه افزود: علاوه بر رسانه ها در زمینه چاپ و نشر کتاب نیز 
کلیه مولفان و ناشرانی که در رابطه با نماز اثر ارزشمندی را تولید و منتشر کنند، مشمول 

حمایت های دولت، در قبل و بعد از تولید کتاب قرار می گیرند.
قم با 199 رسانه چاپی و 61 رسانه برخط هفتمین استان کشور از نظر تعداد رسانه 
های دارای مجوز در کشور است، این استان همچنین دارای 1200 انتشارات دارای مجوز 

است که 800 مورد آن فعال است.
وی با اشاره به فعالیت های حوزه فرهنگ و ارشاد اسلامی استان پیرامون نماز، افزود: در 
نخستین جشنواره سرود رضوی به عنوان یکی از مجموع برنامه های جشنواره بین المللی 
امام رضا )ع( که شامل سرودهایی مرتبط با امام رضا، حضرت معصومه)س( و امام موسی 
کاظم)ع( است، یک بخش ویژه تعریف شده که موضوع آن نماز است. وی با بیان اینکه 
این جشنواره دراواخر تیرماه و همزمان با دهه کرامت برگزار خواهد شد، گفت: تاکنون 80 

اثر در خصوص موضوع های یادشده به دبیرخانه ارسال گردیده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم تدوین یک دستورالعمل برای تعیین عملکرد 
دستگاه ها در خصوص نماز را نیز از کارهای ضزوری در بحث نماز دانست و افزود: این 
سند می تواند پس از تصویب در شورای فرهنگ عمومی استان توسط استاندار به دستگاه 

ها ابلاغ، و هر دستگاهی با وظایف خود در این زمینه آشنا شود. 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم نیز در این جلسه با تاکید بر اهمیت تدوین اطلس نماز 
گفت: باید یک طرح مطالعاتی برای ارتقاء کیفیت نماز تدوین و در آن علل عدم توجه به 

نماز در جامعه شناسایی شود.
حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی مقدم همچنین ستاد اقامه نماز را بهترین مرکز 
برای حمایت معنوی و فکری از نماز و ابعاد مختلف آن دانست، و افزود: اجلاس سراسری 
نماز اگر در قم برگزار شود، پیام آن در سطح گسترده منعکس، و از غنای لازم نیز 

برخوردار خواهد شد، از این رو اوقاف برای این امر آمادگی کافی دارد.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد

آغازطرحتابستانیپلیسدرجادههایقم
رئیس پلیس راه قم از آغاز اجرای طرح تابستانی پلیس در محورهای مواصلاتی این 
استان خبر داد و گفت: این طرح با توجه به تعطیلات تابستانی و افزایش آمد و شد 

خودروها، شروع شده و تا پایان شهریورماه سال جاری ادامه دارد. 
سرهنگ مختار پناهی ، استفاده از توان حداکثری پلیس برای کاهش بار ترافیکی و 
تصادف ها، کنترل نامحسوس و برخورد با رانندگان متخلف را از جمله مهمترین اهداف 

این طرح عنوان کرد.
وی اظهار کرد: پلیس با تخلف ها از جمله سبقت و سرعت غیرمجاز و استفاده از تلفن 
همراه که باعث تصادف های زیادی می شود بدون اغماض برخورد می کند، چراکه چنین 
تخلفاتی هم جان راننده و سرنشینان را به خطر می  اندازد و هم سلامتی و ایمنی دیگران 

را با مخاطره روبرو می  کند.
به گفته وی؛ هلال احمر، اورژانس، راهداری و حمل و نقل جاده ای، راه و شهرسازی، 
آتش نشانی و امداد خودرو، پلیس راه قم را در این طرح همراهی می کنند که در این 
رابطه مرکز فوریت های پزشکی با استقرار 20 دستگاه آمبولانس، یک دستگاه اتوبوس 
آمبولانس و یک فروند بالگرد درجاده های قم، آماده خدمات رسانی به حادثه دیدگان 

احتمالی در محورهای مواصلاتی است.
پناهی با بیان این که در تابستان سال گذشته، 47 تن در تصادف های محورهای 
مواصلاتی قم جان خود را از دست دادند، بیشترین علت تصادف ها دراین محورها را 

واژگونی خودرو و خروج از جاده عنوان کرد.
وی اضافه کرد: با توجه به این که بیشتر محورهای استان قم به صورت بزرگراه و 
یکنواخت است و شرایط جوی از جمله گرم بودن هوا باعث می شود تمرکز رانندگان در 
این محورها کاهش یابد، لذا استراحت میان مبدا و مقصد سفر و رعایت قوانین راهنمایی 

و رانندگی بسیار لازم است.
وی ادامه داد: رانندگان با رعایت سرعت مطمئنه، از سرعت و سبقت غیرمجاز خودداری 
کرده و قبل از حرکت وضعیت فنی خودرو خود را بررسی نمایند، از تلفن همراه در هنگام 
رانندگی به هیچ عنوان استفاده نکنند، توجه لازم را به جلو داشته باشند و در جاده هایی 
که آشنایی ندارند با احتیاط بیشتر اقدام به رانندگی کنند تا از مسیر اصلی منحرف نشوند.

پناهی همچنین با بیان این که درحال حاضر وضعیت ترافیکی محورهای مواصلاتی 
قم، پرحجم و نیمه سنگین است گفت: بیشترین بار ترافیکی به آزادراه های قم - تهران، 
قم - سلفچگان و قم - کاشان اختصاص دارد و محورهای فرعی استان نیز در تعطیلات 

آخر هفته دارای بار ترافیکی سنگینی است.

هشدار جدی مدیرعامل آبفای قم:

تولیدومصرفآبدرقمسربهسرشد

رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نسبت به افزایش 
مصرف آب در قم هشدار دارد و گفت: در حال حاضر تولید و مصرف آب به  یک اندازه 

است و  در صورت افزایش مصرف با کمبود آب مواجه خواهیم بود.
دکتر علی جان صادق پور دیروز در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم در 
سخنانی با اشاره به آغاز هفته صرفه جویی در مصرف آب)یکم تا هفتم تیرماه( اظهار 
داشت: امیدواریم این نام گذاری موجب افزایش آگاهی عمومی و توجه بیشتر مردم به 

اهمیت آب و شیوه مصرف بهینه این مایع حیاتی شود.
وی با بیان اینکه سال های سال است که کم آبی جزو چالش های اصلی کشور قرار دارد، 
ابراز داشت: در حالی که بیشتر مردم از وضعیت نامناسب منابع آبی کشور آگاه هستند اما 

کشور بد مصرفی در حوزه آب هستیم.
* سالانه شاهد افزایش مصرف آب در کشور هستیم

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه هنوز توجه جدی به موضوع 
کمبود آب در کشور نشده است گفت: مردم و مسئولان با وجود آگاهی از وضعیت منابع 
آبی، هنوز خود را مخاطب این هشدار جدی قرار نداده اند به گونه ای که سالانه شاهد 

افزایش مصرف آب در کشور هستیم.
وی با تاکید بر اینکه برای عبور از بحران کم آبی نیازمند توجه تمام اقشار جامعه به این 
موضوع مهم هستیم، تصریح کرد: همه مردم باید الگوی مصرف آب را به عنوان یکی از 

الزامات زندگی خود قرار داده و در خصوص این مشکل ملی احساس مسئولیت کنند.
صادق پور با اشاره به اینکه در بسیاری از مناطق کشور دچار چالش شدید آبی هستیم، 
تأکیدات مقام معظم رهبری در خصوص اصلاح الگوی مصرف و اقتصاد مقاومتی را مورد 
توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: اصلاح الگوی مصرف نقش بسیار مهمی در اقتصاد 

مقاومتی، اشتغال و تولید دارد.
وی سرانه مصرف آب روزانه هر فرد را در قم 160 لیتر در ثانیه اعلام کرد و اذعان 
داشت: این در حالی است که یک زندگی ایدئال می تواند با 70 تا 80 لیتر در شبانه روز 

برای یک فرد تأمین شود.
* هدر رفت آب بر خلاف آموزه های دینی و مصلحت کشور  است

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم تاکید کرد: این مصرف دو برابری به منزله 
هدر رفت آب است و اسراف و تبذیر به شمار می رود که برخلاف آموزه های دینی، 

مصلحت کشور و اقتصاد خانوار است.
وی مصرف بیش از الگوی مصرف آب را به زیان اقتصادی خانواده ها دانست و گفت: هر 
چه مصرف آب افزایش داشته باشد آب بها نیز به صورت پلکانی افزایش پیدا می کند که با 

اصلاح الگوی مصرف آب می توان آب بها را نیز مدیریت کرد.
صادق پور با بیان اینکه وزارت نیرو از تمام ظرفیت های موجود در داخل و خارج استان 
برای آب تأمین آب شهر قم استفاده کرده است، ابراز داشت: حفر چاه، احداث سد15 
خرداد و احداث سد کوچری در 200 کیلومتری قم از جمله اقداماتی است که برای تأمین 
آب شهر قم انجام شده است. وی با بیان اینکه هر چه ظرفیت در زمینه تأمین آب بوده 
به منصه عمل آورده شده و چیزی برای آینده نداریم، اظهار داشت: در حال حاضر تولید و 
مصرف آب به  یک اندازه است و اگر مصرف افزایش یابد با کمبود آب مواجه خواهیم بود.

* افزایش مصرف شوری آب را به دنبال دارد
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به تأمین 86 درصد آب شهر قم از 
سدکوچری، خاطرنشان کرد: آب این سد شیرین است اما با عدم رعایت الگوی مصرف و 
افزایش میزان مصرف آب، مجبوریم از آب چاه های داخل شهر که شور هستند با این آب 

شیرین اختلاط کنیم که منجر به  شوری آب در بخش هایی از شهر می شود.
وی با اشاره به افزایش 10 درصدی مصرف آب در روز 31 خرداد امسال نسبت به مدت 
مشابه سال قبل، آن را یک زنگ خطر جدی دانست و اذعان داشت: تک تک افراد جامعه 
باید نسبت به موضوع اصلاح الگوی مصرف و استفاده بهینه از آب توجه جدی داشته 

باشند تا دچار چالش نشویم.
صادق پور با اشاره به تحریم ها و مشکلات اقتصادی که دشمنان برای کشور ایجاد کردند 
یادآور شد: هر کس قدمی در راه اصلاح الگوی مصرف بردارد مانند سربازی است که برای 

نظام در این جنگ اقتصادی نابرابر به میدان رفته است.
وی با اشاره به اقدامات گسترده شرکت آب و فاضلاب برای ارائه خدمات به مردم گفت: 
همه این سرمایه گذاری ها به شرطی می تواند موفق باشد و خدمت پایداری به شمار برود 
که تمام افراد جامعه خود را صاحب آن بدانند و در مصرف آب دقت لازم را داشته باشند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در پایان تاکید کرد: با مصرف صحیح آب 
و سازگاری با شرایط کم آبی می توانیم بدون اینکه از نظر نظامی اقدامی کرده باشیم در 
جبهه ای که علیه ما ایجاد کردند مبارزه کنیم و این کار  جز با اراده، فرهنگ سازی و 

احساس مسئولیت همه ما محقق نمی شود.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم :

ملتایرانهیچگاهبادشمنانکنارنخواهدآمد
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: ملت غیور ایران اسلامی هیچ گاه با دشمنان 

کنار نخواهد آمد و همواره در برابر توطئه های مستکبران خواهد ایستاد. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری در سخنرانی پیش از خطبه های نماز 
جمعه این هفته شهر مقدس قم تصریح کرد: امروز دشمنان می خواهند مردم کشورمان 
را نسبت به اهداف انقلاب و دستاوردهای نظام مقدس جمهوری اسلامی دلسرد و مایوس 
کنند.  وی با بیان این که دشمنان اسلام و انقلاب هیچ گاه دلسوز ما نبوده و نخواهند بود، 
خاطرنشان کرد: امروز جبهه استکبار با تکیه بر برخی عناصر داخلی می خواهند انسجام 
و ایستادگی ملت ایران را کمرنگ ساخته و مسیر بالنده ای که انقلاب اسلامی ترسیم 
کرده است را خدشه دار کنند.  مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم تصریح کرد: بدون 
تردید جبهه حق و مقاومت در نهایت به پیروزی دست خواهد یافت و اطمینان داریم که 
دشمنان اسلام و انقلاب و مکتب اهل بیت عصمت و طهارت)ع( زمین گیر خواهند شد. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود سالگرد تاسیس سازمان تبلیغات اسلامی را مورد 
توجه قرار داد و گفت: این نهاد انقلابی در سال های گذشته اقدام های بسیار موثری در 
حوزه های دینی و قرآنی در کشور انجام داده است.  اسکندری با اشاره به برگزاری دوره 
های تخصصی برای استعدادهای برتر قرآنی و تربیت کادر قرآنی در استان قم، گفت: 
سازمان تبلیغات اسلامی اهتمام جدی در حوزه اعزام مبلغان در مناسبت های مختف 

دینی و استقرار روحانیان در روستاهای بالای 200 خانوار دارد. 
وی بر ضرورت ساماندهی هیات های مذهبی و مداحان و شاعران آیینی تاکید کرد و 
گفت: اگر هیات های مذهبی در هر محله ای بتوانند جلوی یک طلاق را گرفته یا یک 
معتاد را از دام اعتیاد رها کنند و از بروز یک آسیب اجتماعی جلوگیری نمایند، بسیاری 
از امور اصلاح خواهد شد.  وی در پایان تاکید کرد: امروز برای برطرف کردن بسیاری 
از آسیب ها و ناهنجاری ها در جامعه، همه مردم و مسئولان باید به صورت جهادی در 

میدان عمل حضور داشته و فقط منتظر اقدام های دولتی نباشیم. 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی، نهاد شورای عالی تبلیغات اسلامی در اول تیرماه 1360 
به صورت نهادی منسجم، مستقل و وابسته به ولایت فقیه به منظور پرداختن به امر 
تبلیغات به وجود آمد و در سیر تکاملی خود، در 14 فروردین ماه 1368 به سازمان 

تبلیغات اسلامی تغییر نام یافت. 

استاندارقم: 

مسئولانبرایاقامههرچهباشکوهترنماز
تلاشکنند

استاندار قم با تاکید بر تلاش مسئولان برای فراهم نمودن زیرساخت های اقامه هرچه 
باشکوه تر نماز گفت: متولیان امر نباید به دنبال مزد دنیوی برای فعالیت های خویش 

باشند. 
سید مهدی صادقی روز پنجشنبه درجلسه شورای اقامه نماز استان قم افزود: اقامه نماز 

دارای پیش زمینه معنوی بوده و نباید جنبه مادی به خود بگیرد.
وی با تاکید بر زمینه سازی برای اقامه باشکوه نماز درمحافل عمومی و نیز ترغیب 
عمومی به این امر گفت: در بحث نماز متولیان نباید به دنبال مزد گرفتن باشند و این امر 

دینی نباید با مسائل غیرتوحیدی اختلاط شود.
رئیس ستاد اقامه نماز قم نیز در این جلسه با اشاره به توسعه نمازخانه های این استان، 
از ایجاد نماز خانه های بزرگ و مجهز در نهادهای مختلف اجرایی و همچنین دانشگاه ها 
و مراکز آموزش عالی خبر داد، و گفت: در بیشتر دستگاه های اجرایی از جمله استانداری، 
اقتصاد و امور دارایی، بانک ها،شرکت های نفت و گاز، دیوان محاسبات، سایت فردو، 
دانشگاه قم، دانشگاه حضرت معصومه و سایر مراکز، نماز خانه های خوبی احداث شده 
است. محمد خامه یار با اشاره به انجام بازدید های منظم فصلی با همکاری فرمانداری و 
تشکیل شورای تامین استان و شهرستان برای هر چه با شکوه تر برگزار شدن مراسم نماز 
جماعت در مناسبت های خاص مانند تاسوعا و عاشورای حسینی، افزود: در سال های 
اخیر نماز جماعت ظهر تاسوعا و عاشورا با نظم خاصی اقامه می شود و هیات های مذهبی 

نیز همکاری خوبی در این خصوص دارند.

حجم ظرفیت های اقتصادی قم با اتصال گمرکات به راه آهن افزایش می یابد

اتصال سرچشمه های اقتصاد قم به راه آهن سراسری 

یکی از مهمترین پیش نیازهای توسعه در هر منطقه ای، دسترسی آسان آن 
به زیرساخت های ارتباطی و حمل و نقل است و در همین رابطه طرح اتصال 
گمرکات قم به عنوان سرچشمه های اقتصاد استان به شبکه ریلی کشور در مرحله 

اجرا و آماده سازی می باشد. 
رساندن سریع و مطمئن کالا به بازارهای هدف، یکی از مهمترین دغدغه های 
فعالان اقتصادی است، حال اگر این کالاهای صادراتی و جهت ارسال به بازارهای 
بین المللی باشد که اهمیت موضوع دوچندان نیز می شود، در همین رابطه 
استفاده از شبکه حمل و نقل ریلی با قابلیت ارسال و دریافت کالا در مناطق مرزی 
کشور، مطمئن ترین راه برای ارسال و دریافت کالاهای ترخیص شده از گمرکات و 
رساندن آن به دست مشتریان است. با توجه به مزایای یاد شده در خصوص انتقال 
کالا از طریق شبکه ریلی کشور، مسئولان استان، بر اساس برنامه ای از پیش 
تعیین شده به منظور افزایش حجم ترانزیت کالاهای ساخته شده در قم، اتصال 
گمرکات استان و منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان را به خط راه آهن سراسری 

دنبال می کنند و این طرح در مرحله عملیاتی شدن قرار دارد.
در همین راستا مدیر کل راه آهن قم به ایرنا، گفت: اتصال چشمه های مهم 
بار استان از جمله منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، شهرک شکوهیه و اداره کل 
گمرک به شبکه ریلی ، حمایت از کالای ایرانی است.  محسن اعتماد افزود: اتصال 
مناطقی از استان که دارای کارخانه ها و کارگاه های تولیدی هستند به شبکه 
ریلی، از نظر هزینه جابه جایی بار مقرون به صرفه خواهد بود و نوعی حمایت 
عملی از تولید داخل می باشد. وی خاطرنشان کرد: بر اساس تعهد این سه منطقه 
باری مهم قم، قرار است سالانه هشت میلیون تن بار شامل سه میلیون از شهرک 
شکوهیه، سه میلیون از منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان و 2 میلیون نیز از اداره 
کل گمرک توسط شبکه ریلی کشور جابه جا شود. وی اضافه کرد: جابه جایی 
این میزان بار توسط شبکه ریلی، در کاهش مصرف سوخت و هزینه تمام شده 
کالا موثر می باشد. اعتماد بیان کرد: مطالعات و طراحی مسیر اتصال شهرک 
شکوهیه به ریل راه آهن با هزینه یک میلیارد و 600 میلیون ریال انجام شده 
است و پیش بینی می شود 11 کیلومتر اتصال ریلی این شهرک 200 میلیارد 

ریال هزینه داشته باشد.
وی ادامه داد: زیرسازی این طرح بر عهده شهرک شکوهیه و روسازی نیز توسط 
راه آهن انجام می شود و راه آهن آمادگی دارد هر زمانی که این اعتبار تخصیص 
پیدا کرد، طرح را آغاز نماید. وی گفت: اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به 
شبکه ریلی نیز به طول 14 کیلومتر است که بیش از 60 درصد این طرح عملیاتی 
شده و برای اتمام آن 270 میلیارد ریال اعتبار نیاز است. مدیرکل راه آهن قم افزود: 
امسال 50 میلیارد ریال از اعتبارات ملی به این طرح اختصاص پیدا کرده و پیگیر 
هستیم تا مابقی اعتبارات به صورت صددرصد تخصیص یابد. وی خاطرنشان کرد: 
برای اتصال اداره کل گمرک قم به شبکه راه آهن باید سه کیلومتر ریل گذاری 
شود که 90 میلیارد ریال اعتبار نیاز است. به گفته وی، کار مطالعاتی و طراحی 
مسیر این شبکه ریلی انجام شده و پیش بینی می شود در صورتی که مشکلی 
بر سر راه این طرح به وجود نیاید، اتصال اداره کل گمرک قم به شبکه ریلی در 

سال جاری به اتمام برسد.
اعتماد افزود: مشکل اعتباری این طرح حل شده است و تاکنون 30 میلیارد 
ریال برای این طرح اختصاص یافته است. وی بیان کرد: برای خرید ریل راه آهن، 
ساخت لوکوموتیو و واگن های باری نیز از ظرفیت شرکت های داخلی استفاده 

شده است.
به گزارش ایرنا، اعتماد از شناسایی هشت چشمه بار ریل پسند در استان قم 
خبر داد و تصریح کرد: برخی از این چشمه ها در حال حاضر ازشبکه ریلی برای 
انتقال بار خود بهره می برند و برخی نیز زمینه سرمایه گذاری و جذب به شبکه 

ریلی را دارند.
وی همچنین با بیان این که صنعت حمل و نقل ریلی در قم مغفول مانده 
است، گفت: راه آهن این استان ظرفیت جابه جایی سالانه 17 میلیون تن بار 
به تمام نقاط کشور را دارد، ولی هم اکنون کمتر از 10 درصد آن مورد استفاده 

قرار می گیرد. 
اعتماد، افزود: راه آهن قم با توجه به موقعیت جغرافیایی، ظرفیت های بالقوه 
بسیاری در زمینه حمل بار دارد، ولی در حال حاضر سالانه کمتر از 2 میلیون 
تن بار از طریق ریل راه آهن قم جا به جا می شود. عملیات اتصال راه آهن فرعی 
منطقه ویژه سلفچگان به راه آهن سراسری در زمینی به مساحت دو هزار هکتار 
و به طول 8/5 کیلومتر خردادماه سال 88 آغاز شد. *اعتبار لازم برای اتصال خط 
راه آهن به مناطق اقتصادی قم تخصیص می یابد رئیس سازمان برنامه و بودجه 
استان قم نیز پیرامون وضعیت اتصال شبکه راه آهن سراسری به منطقه ویژه 

اقتصادی سلفچگان در گفت و گویی، بیان کرد: طبق پیگیری های صورت گرفته، 
اعتبار لازم برای طرح اتصال خط آهن منطقه اقتصادی به راه آهن سراسری، در 

سال 97 به راه آهن کشور تخصیص داده می شود.
سید حسن رضوی افزود: در صورت قطعی شدن تخصیص اعتبار مورد نیاز برای 
اتصال خط راه آهن سراسری به این منطقه ، پیش بینی می شود تا پایان سال 97 

زیرسازی طرح به اتمام برسد.
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در 50 کیلومتری شهر قم، به عنوان مهم ترین 
و نزدیک ترین منطقه ویژه اقتصادی به مرکز سیاسی - اقتصادی کشور، واقع در 
مسیر جاده ابریشم، راه آهن سراسری و بزرگراه های اصلی شمال - جنوب و شرق 
- غرب ایران است و برای برقراری ارتباط با اروپا، کشورهای آسیای میانه و خلیج 
فارس به منظور تولید، صادرات و ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز دارد و قادر است 

نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کلان منطقه و کشور ایفا کند.
موقعیت جغرافیایی منحصر به فرد منطقه در شاهراه ترانزیتی کشور و مجاورت 
با حدود 60 درصد از صنایع و تراکم جمعیتی و دسترسی آسان به آن و همچنین 
وجود آب و هوای متعادل، امتیازهای مضاعفی را جهت منطقه نسبت به جایگاه 

های مشابه ایجاد کرده است.
هم اکنون سرمایه گذارانی از کشورهای ایتالیا، چین و هند منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان فعالیت می کنند و بخشی از قطعات مورد نیاز در صنعت نفت به واسطه 

این سرمایه گذاری ها در این منطقه ویژه اقتصادی تولید می شود.
پروانه بهره برداری برای 117 واحد تولیدی در این منطقه صادر شده است که 

از این تعداد بیش از 100 واحد مشغول فعالیت هستند.
راه آهن قم در حال حاضر 509 کیلومتر خط اصلی، 30 کیلومتر خطوط صنعتی 

و تجاری و 50 کیلومتر خط فرعی دارد و متشکل از 15 ایستگاه است.
اتصال و ارتباط با خطوط راه آهن اصفهان، اراک و محور جدید و قدیم تهران، 
ورود و خروج بیش از 28 هزار واگن باری در ماه، ورود و خروج بیش از 15 هزار 
سالن مسافری در ماه، ورود و خروج روانه 50 رام قطار مسافری و 30 رام قطار 
باری و واقع شدن در مرکز کریدور شمال به جنوب و شرق به غرب کشور از ویژگی 

های راه آهن قم می باشد.
*افزایش حجم ظرفیت های اقتصادی قم با اتصال گمرکات به راه آهن

مدیرکل گمرکات قم نیز در این رابطه با اشاره به امضا تفاهم نامه با اداره کل 
راه آهن قم برای اتصال خط راه آهن به گمرکات استان، به ایرنا، گفت: بر اساس 
طرح جامع توسعه گمرکات قم، این خط راه آهن در طی چهارماه احداث می 
شود که این امر نقش موثری در گسترش فعالیت های گمرکات قم به عنوان 
استان مجاور پایتخت، خواهد داشت. محمد خلیلی بیان کرد: گمرکات استان قم 
تلاش می کند به طور میانگین کار ترخیص کالاهای صادراتی را در مدت سه 
ساعت و کالاهای وارداتی را در مدت 72 ساعت به انجام رساند که در این زمینه 
استفاده از خطوط ریلی برای انتقال کالا می تواند نقش موثری در کاهش فرآیند 

ترخیص داشته باشد.
وی با اشاره به مزایای اتصال خطوط ریلی به گمرکات، افزود: با این کار حمل 
و نقل کالا در شرایط ایمن تری انجام می شود و صاحبان سرمایه آرامش خاطر 
بیشتری برای آسیب ندیدن کالای خود دارند. وی همچنین اتصال گمرکات قم 
به راه آهن سراسری را عامل مهمی برای افزایش ظرفیت های اقتصادی استان 
دانست و بیان کرد: با این کار روزانه تعداد بسیار زیادی از کالاهای ترخیص شده از 
گمرکات استان به مرزهای کشور می رسد و فرآیند صادارت استان با رشد خوبی 

مواجه خواهد شد.
*ارتقاء خطوط ریلی استان مورد توجه قرار گیرد 

استاندار قم نیز در گفت و گویی با اشاره به نقش راه آهن در توسعه حمل و نقل، 
افزود: ارتقاء خطوط ریلی استان بر اساس نیازهای آینده باید مورد توجه قرار بگیرد. 
سید مهدی صادقی در جلسه شورای هماهنگی مدیران راه آهن کشور در قم با 
اشاره به موقعیت این استان، افزود: با توجه به تردد روزانه پنج هزار و 500 تن به 
واسطه زیرساخت های ریلی قم، باید با بررسی دقیق نیازهای آینده استان، برنامه 

ریزی لازم برای افزایش خطوط ریلی صورت بگیرد.
وی همچنین وضعیت منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان را مورد توجه قرار داد و 
با اشاره به آینده روشن این منطقه برای تبدیل شدن به یکی از مهم ترین بنادر 
خشک کشور، خواستار تسریع در روند اتصال راه آهن سراسری به این بخش شد.

وی خاطرنشان کرد: اتصال راه آهن به گمرک قم نیز در راستای توسعه و رونق 
اقتصاد استان حائز اهمیت می باشد. استاندار قم، اجرایی شدن اتصال خطوط 
ریلی به منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان را خواستار شد و گفت: منطقه ویژه 
سلفچگان یکی از جایگاه های مهم اقتصادی درکشور است که می تواند به عنوان 
یک بندر خشک در کشور مطرح شود.  صادقی افزود: این منطقه در مرکز چهار راه 
مواصلاتی کشور واقع شده است و تاثیر بیشتری برای توسعه بخش باری دارد، اگر 
اتصال راه آهن به منطقه صورت گیرد، می توانیم ترانزیت بار را به کل کشور داشته 
باشیم. وی اتصال ایستگاه های جدید به شبکه ریلی استان را نشان از اهمیت 
بخش ریلی دانست و بیان داشت: اتصال راه آهن قم به گمرک یکی از اقدامات 
ویژه است که باید این اتصال را نیز به منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان دنبال کرد 
تا از ظرفیت و توانمندی این منطقه استفاده شود. وی با اشاره به این موضوع 
که راه آهن یکی از محورهای توسعه هر کشوری است، گفت: با توجه به شرایط 
جغرافیایی که کشور ایران در منطقه دارد، اهتمام به بخش ریلی و گسترش این 
شبکه باعث رشد و شکوفایی اقتصاد کشور می شود.  صادقی گسترش بخش ریلی 
را برای توسعه کشور و استان مفید دانست و افزود: در چند سال اخیر اقدامات 
بسیار خوبی در راستای گسترش شبکه ریلی صورت گرفته است و اکنون شاهد 

افزایش آمار جابجایی بار با استفاده از قطار هستیم.
وی مساله حمل و نقل را مساله حساس و مهمی برشمرد و گفت: توجه به بخش 
ریلی موجب رشد اقتصادی در کشور می شود و کاهش هزینه های حمل بار را به 
دنبال دارد، همچنین با استفاده از این روش، قیمت تمام شده محصول کارخانه 

های استان کاهش می یابد.

معاون سیاسی امنیتی واجتماعی استاندار قم:

سوادآموزیزیربنایتوسعهوپیشرفتاست
معاون سیاسی امنیتی واجتماعی استاندار قم گفت: 
سوادآموزی و کسب علم، زیربنای توسعه و پیشرفت 

است.
شورای  جلسه  در  پنجشنبه  روز  ظهر  جمالی  احد 
جلسات  سالن  در  قم  استان  آموزی  سواد  پشتیبانی 
معاونت سیاسی امنیتی واجتماعی استاندای عنوان کرد: 
در سال گذشته معاونت سواد آموزی در قم 2500 نفر از 

بی سوادان را تحت پوشش قرار داده است.
معاون سیاسی امنیتی واجتماعی استاندار قم افزود: 
سوادآموزی و کسب علم، زیربنای توسعه و پیشرفت 
است و همه مسئولان کشور باید نسبت به آن اهتمام 

داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: توسعه یافتگی با سواد آموزی 
ارتباط تنگاتنگی دارد هر چه میزان کم سوادی و بی 
سوادی در جامعه کمتر باشد به توسعه بیشتری دست 

می یابیم و هر چه میزان رتبه سواد بالاتر باشد بیشتر به 
سمت و سوی توسعه قدم بر می داریم.

جمالی اظهار کرد: آموزه های دینی و اسلامی مؤید 
علم آموزی و دین ما دین سواد و علم است؛ بعثت با 
خواندن آغاز شده است و علم و سواد آموزی، سن و 

مکان نمی شناسد.
وی گفت: آمارهای بی سوادی و با سوادن شدن برخی 
از افراد دارای پیام است اینکه 2500 نفر تحت پوشش 
سواد آموزی در قم قرار گرفته اند اقدامات مثبتی را نشان 
می دهد. معاون سیاسی امنیتی واجتماعی استاندار قم 
یادآور شد: هر چند با توجه به ویژگی های قم و حضور 
بی  اظهار  افرادی که  تعداد  اتباع  ویژه  به  و  مهاجران 

سوادی کرده اند هر ساله به چرخه اضافه می شود.
وی عنوان کرد: باید از ظرفیت حضور مسئولان بین 
المللی در سواد آموزی اتباع استفاده کرد، سال گذشته 

کمیساریای عالی حقوق بشر در افغانستان در سفر به قم 
مبلغ 2 میلیارد برای سواد آموزی اتباع مصوب کرد تا 

صرف بی سوادان استان و مهاجرین افغانی شود.
جمالی خاطرنشان کرد: مقام معظم رهبری توصیه 
کردند حتی افرادی که مجوز ماندن در ایران را ندارند با 
نگاه رافت اسلامی سواد بیاموزند این تفکر ناب اسلامی و 

توجه به برادران دینی را نشان می دهد.
وی بیان کرد: معدل سال درس خواندن در قم خوب 
است به ویژه با حضور 18 هزار طلبه خارجی و ده ها 
هزار طلبه داخلی ظرفیت خوبی را در سواد آموزی داریم.
معاون سیاسی امنیتی واجتماعی استاندار قم گفت: 
روستاییان 4 درصد از جامعه استان قم را تشکیل می 
دهد 35 هزار نفر نیز در قم اظهار بی سوادی کرده اند 
که نیروهای آموزش و پرورش نیز همین تعداد است و 

می توان در سوادآموزی از آن استفاده کرد.

رئیس اتاق اصناف استان قم گفت: در حال حاضر 35 هزار واحد صنفی و 60 
اتحادیه زیرمجموعه اتاق اصناف قم است.

حسن احمدلو با اشاره به یک تیرماه به عنوان روز ملی اصناف بیان کرد: برنامه 
هایی را در طول هفته از یکم تا 7 تیر در جهت بزرگداشت اصناف پیش رو داریم.

رئیس اتاق اصناف قم در خصوص جایگاه اصناف عنوان کرد: اصناف همواره 
طلایه دار رویدادهای مهم اجتماعی و انقلابی بوده است، در واقع اصناف از زمان 
مشروطیت به بعد در بسیاری از عرصه ها به ایفای نقش پرداخت و در رویدادهایی 
مانند سیل، زلزله، حمایت از روحانیت و تشیع، انقلاب، حضور در جبهه و جنگ، 

پشتیبانی از رزمندگان انقلاب اسلامی پیشتاز بود.
احمدلو بیان کرد: اصناف جایگاه مهم و جریان ساز در جامعه دارد و در طول 
تاریخ انقلاب و قبل از آن تلاش وافری در پیروی از دستورات امام خمینی)ره( و 

مراجع و رهبری داشته است و این از افتخارات مهم اصناف است.
وی اظهار کرد: یکی از انتظارات مهم اصناف حمایت مسئولان و دولت از رفع 
موانع و مشکلات آنان است، تا بتوانند به خدمات خود در زمینه اقتصاد و به ویژه 

تحقق شعار سال مبنی از حمایت از کالای ایرانی ادامه دهند.
رئیس اتاق اصناف قم خاطرنشان کرد: در حال حاضر 35 هزار واحد صنفی و 60 

اتحادیه زیرمجموعه اتاق اصناف قم است و به خدمت می پردازند.
وی در مورد برخی از وظایف اتاق اصناف عنوان کرد: پیگیری برخی از بندهای 
مهم ماده 37 قانون و برنامه ریزی های مدون در جهت تحقق اهداف اتاق اصناف 

در خدمت به اعضاء و تشکیل کمیسیون های راهبردی در پیگیری مشکلات و 
اجرای مصوبات از جمله این وظایف است.

احمدلو ادامه داد: برنامه ریزی در راستای اجرای سیاست های کلان اقتصاد 
مقاومتی با تکیه بر شفافیت و روان سازی نظام توزیع، ارتقاء سطح خدمات رسانی 
به مردم، کاهش هزینه های مبادلاتی از تولید تا مصرف نیز از دیگر رسالت های 
اتاق اصناف با همراهی اعضاء آن است. وی تصریح کرد: همچنین اتاق اصناف در 
شناسایی مشکلات و موانع توسعه و ارتقاء فعالیت های صنفی و تلاش و همکاری 
جهت رفع این موانع برای اتحادیه ها و برنامه ریزی در جهت ارتقاء فعالیت ها و 

بهبود بهره وری اتحادیه های تحت پوشش به ایفای نقش می پردازد.
رئیس اتاق اصناف قم بیان کرد: برنامه ریزی، پیگیری و ایجاد مراکز آموزشی 
و پژوهشی باتوجه به نیازهای اتحادیه ها و بررسی پیش نویس بودجه، ترازنامه و 
صورت های مالی اتحادیه ها و شناسایی موانع صدور پروانه کسب و ایجاد پیشنهادات 
اصلاحی به دبیرخانه هیأت عالی نظارت جهت رفع موانع و ...از جمله وظایف مهم 

اتاق اصناف در مسیر خدمت رسانی است.
وی متذکر شد: اتاق اصناف در جهت پیگیری فعالیت های توسعه ای از جمله 

آموزش، پژوهش، ارتقاء و بهره وری و توسعه صادرات نیز سهیم است.
احمدلو یادآور شد: در این هفته نشستی صمیمانه با خانواده اصناف در روز سه 
شنبه 5 تیرماه داریم و همایش روز ملی اصناف نیز در روز 5 شنبه 7 تیرماه در 

سالت همایش اقتصاد مجتمع اداری اصناف برگزار خواهد شد.

رئیس اتاق اصناف استان قم اعلام کرد

فعالیت35هزارواحدصنفیدراستانقم






